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Úvodem

Uvnitř se dočtete…
o aktivitách v novém 
komunitním centru

o opravách nejen 
historických letadel

o ondřejském kříži 
zámku veltrusy

Veltruské 
listy 02/2023

Plánované akce
Veltrusy a okolí

čer venec
so 08|  ASPV: Letní tábor Kocourkáč 

čt 13|  Vernisáž výstavy fotografií 
Oldřicha Měrky v KC (18:30 h)

srpen
ne 06|  DKV: Víkendové hraní v KC 

(14 h)
so 19|  Memoriál J. Froňka st. – 

veřejný závod ve vodním 
slalomu

so 26|  Zámek: Hradozámecká noc
so 26|  Hasiči: Pohádkový les (9 h)

září
so 09|  Happening na starém 

mostě (14 h)
so 23|  Národní kvalifikační závody 

ve vodním slalomu

po 17

ne 20

ne 24

Milé léto,  
můžeš začít, jsem připravena. Zahrádku mul- 
čuju a stejně trochu pleju a těším se, že ji 
z většiny brzy sníme a ještě nám něco zbude 
na podzim a zimu. Držím také palce posled-
ním deváťákům, aby se také někam dostali 
a nepropadli sítěmi vzdělávání až na dno. 
Chválím přírodu: ta by tohle nedopustila – 
když je suchý rok, méně roste, šetří se a čeká.  
Když je nepřízeň počasí dlouhodobá, hned 
spustí v pudu sebezáchovy rychlé rozmno-
žování. Příroda plánuje sezonu za sezonou, 
žel naši lídři na plánování míst ve školách 
u rekordních ročníků za 15 let nepomysleli.

Ujede mi autobus, a tak jdu „svůj tucet“ pěšky. 
Sama nad sebou žasnu, proč tohle nedělám 
častěji. Všude všechno omamně voní, cyklisti 
v dresíkách, profíci i ti pupkatí, se míhají 
kolem a můžu si dát i zmrzku, se kterou by 
mě do autobusu rozhodně nepustili. Dvakrát 
potkám někoho, koho už jsem pěkně dlouho 
neviděla, a šlape se mnou kus cesty. A ještě 
stihnu oblíbený podcast a trochu promyslet 
jeden začínající projekt.

Pes na uvítanou vyběhne ze vrat, vyděsí ba- 
žanta a dvojici návštěvníků restaurace, ale 
pak se celkem ochotně nechá připoutat 

a spořádaně na dvojici s kočárkem plazí jazyk, 
až se pán dovolí, jestli si ho může vyfotit. 
Soused stojí za vraty, opravuje zámek a se 
smíchem si stěžuje, že ho kůň (doufá nedo-
patřením) zavřel v kůlně. Ten druhý pase 
slepice o kus dál. Pak kráčíme k řece kolem  
chmelnice a parta brigádnic zřejmě odněkud 
z východu, kde se ještě při práci zpívá dvoj 
i trojhlasně, na nás něco haleká. Opálené 
dámy, co nepotřebují jógu, protože se ohýbají 
a protahují celý den.

Chytím motyku a konev a jdu do zahrady. 
Volá známá z ostrovů – je tam krásně, jen 
vedro a draho. No, co naplat, těžký život, 
polituju ji a přitom zalévám. Jezírko mělo 
být koupací, ale usadilo se v něm příliš mnoho 
rostlin a zvířátek, a tak se v něm koupu sama. 
Luxus... 

Vytahám pár ředkviček a vynadám slimákovi. 
Obvykle si umiňuju, že zužitkuju i kopřivy 
v koutě zahrady, ale zrovna dnes je nonša- 
lantně přehlídnu, stejně jako popínavku, co 
se moc rozrostla, kochám se jahodami a ob-
rážející levandulí. Hodím mátu do džbánku 
s vodou, piju a je mi dobře. Léto, vítej!

text: kv



poradny
 ʍ Právní poradna

Bezplatné právní poradenství pro občany 
Veltrus v základním rozsahu. Právník 
se specializuje na občanské, rodinné 
a pracovní právo. 

 ʝ telefon: 606 683 404 
 ʝ e-mail: hulav@seznam.cz
 ʝ Doporučujeme rezervaci termínu
 ʝ  Poradnu najdete v přízemí Komunit-

ního centra U Havrana (Chotkova 65)

 ʍ Sociální poradna
 ʝ  Do odvolání e-mailem:  

poradenstviveltrusy@seznam.cz
 ʝ  Lze sjednat i telefonicky: 

315 781 042 ( Věra Krčmová)

pečovatelské služby
 ʍ Dojíždějící pečovatelka

Do Veltrus pravidelně dojíž-
dí pečovatelka pro seniory 
či zdravotně postižené. 
Služba je podpořena z roz-
počtu města.

 ʝ telefon:  731 917 804, 315 704 267

 ʍ Zdravotní a sociální péče doma
Odborná zdravotní péče v domácím pro-
středí (rehabilitace, aplikace injekcí, od-
běry, ošetření, převazy a další zdravotní 
výkony), péče o dlouhodobě nemocné/ 
pečovatelské služby (pomoc s úklidem, 
nákupy, sebeobsluhou atp.) 

 ʝ telefon: 724 810 7 14

nakládání s odpady
 ʍ Sběrné místo

 ʝ duben–říjen
út a čt: 15–18
so: 8–12 h

 ʍ Svoz biopopelnic
Svoz biopopelnic od domu 
byl opět zahájen, viz měst- 
ský kalendář. Lze se přihlá- 
sit i dodatečně během roku.

 ʍ Biokontejnery na žádost
Město nabízí občanům možnost přistavení 
biokontejneru (žádejte u technických 
služeb a nejpozději do úterý do 14 h). 
Podmínkou je dodržování pravidel sběru 
bioodpadu (jen tráva a listí).

ostatní služby
 ʍ Knihovna

út: 14–19 h
PÁ: 14–17 h

 ʝ  Komunitní centrum 
U Havrana (Chotkova 
65, 1. patro)

 ʝ e-mail: knihovna@veltrusy.cz

 ʍ Otevírací doba hřbitova
 ʝ duben–říjen

denně 8–20 h

úřední hodiny měú
 ʍ Podatelna, Czech Point, ověřování

po a st: 8–12 h a 13–17:30 h
út a čt: 8–12 h a 13–15 h
PÁ: 8–12 h

 ʝ telefon: 317 070 294
 ʝ e-mail: sobova@veltrusy.cz

 ʍ Stavební úřad 
po a st: 8–12 a 13–17:30 h 

 ʝ telefon: 315 781 177
 ʝ e-mail: kostal@veltrusy.cz

 ʍ Matrika 
po a st: 8–12 a 13–17:30 h

 ʝ telefon: 315 781 143
 ʝ e-mail: prazakova@veltrusy.cz

 ʍ Obecné informace 
 ʝ telefon: 317 070 291
 ʝ e-mail: asistentka@veltrusy.cz

důležitá telefonní čísla
 ʍ Vedení města

 ʝ  starosta Filip Volák 
mobil: +420 724 181 109

 ʝ  místostarostka Barbora Bělková 
mobil: +420 724 181 120

 ʝ  místostarosta Lukáš Kohout 
mobil: +420 773 794 236

 ʍ Městská policie
 ʝ telefon: 777  919 156 – 7
 ʝ e-mail: mestska.policie@veltrusy.cz

 ʍ Hasiči
 ʝ telefon: 721 106 278
 ʝ e-mail: jsdhveltrusy@seznam.cz

 ʍ Technické služby města
 ʝ telefon: 728 233 228
 ʝ e-mail: kosek@veltrusy.cz

 ʍ Vodovody a kanalizace
 ʝ telefon: 840 121 121, 602 128 127

 ʍ Elektrické vedení (ČEZ)
Po registraci vám budou 
chodit upozornění na plá-
nované odstávky proudu 
e-mailem nebo SMS.

 ʝ telefon: 800 850 860

 ʍ Veřejné osvětlení/rozhlas
 ʝ telefon: 728 233 228 (technické služby)

 ʍ Facebook
 ʝ @MěstoVeltrusy
 ʝ @Kultura Veltrusy

 ʍ Zasedání zastupitelstva
 ʝ termíny na webu/Fb
 ʝ KC U Havrana, Chotkova 65

 ʍ Kalendář města
Přehledný kalendář všech veltruských 
akcí a služeb a svozu jednotlivých druhů 
odpadu (veřejné Google kalendáře, které 
si občané mohou přidat do svých kalendá-
řových aplikací).

informace z města
 ʍ Web

 ʝ Registrace k odebírání newsletteru

Android
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Informace z úřadu

Web

akce/služby
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ioS Registrace

Registrace

odpady

 ʍ Munipolis
Registrace k odebírání novinek (informač- 
ním kanálem, který si sami zvolíte).

 ʝ  Je zde také možnost stažení mobilní 
aplikace 

Kontakty a důležité informace

pozn.: ilustrace na str. 8 - by storyset on Freepik
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Zprávy z městaSlovo starosty

Od začátku června třídíme 
odpad i na hřbitově

Milí čtenáři...

Na hřbitově od června 2023 přibyly kontej-
nery na třídění odpadu. Do velkého kontej-
neru se smí nově odkládat pouze bioodpad. 
Návštěvníci hřbitova zde dále mohou odložit 
vytříděné plasty, sklo a zbytkový směsný 
odpad, který nejde dále roztřídit.

Město Veltrusy usiluje o maximální snížení 
množství směsného odpadu, který putuje ne- 
návratně na skládku. Tím býval i odpad, který 
odkládali návštěvníci hřbitova do velkého 
oranžového kontejneru u bočních vrátek 
hřbitova. 

Vzhledem k tomu, že 90 % tohoto odpadu je 
biologického původu, je potřeba těch zbý-
vajících 10 % roztřídit, kam patří. Obsah 
biokontejneru pak skončí v kompostárně, 
nikoliv na skládce, a může být dále využit.

děkujeme, že odkládáte 
odpad, kam patří:

 ʍ Velký biokontejner
 ʝ posekaná tráva
 ʝ  obsah květináčů (uschlá květina 

včetně zeminy)
 ʝ tenké větvičky a listí
 ʝ  uschlé kytice (bez svazovacího 

materiálu)
 ʝ další přírodní materiál
 ʝ  nepatří sem: mašle z umělých 

materiálů, drátky, umělé květiny, 
baterie, plastové pytle, papír, karton

 ʍ Kontejner na plasty
 ʝ plastové květináče a misky
 ʝ další plasty
 ʝ  nepatří sem: baterie, svíčky,  

nebezpečný odpad

 ʍ Popelnice na sklo
 ʝ skleněné části svítilen
 ʝ rozbité sklo
 ʝ  nepatří sem: plexisklo, baterie, 

plastové části, svíčky

 ʍ  Kontejner na směsný odpad
 ʝ svíčky
 ʝ umělé květiny
 ʝ keramika
 ʝ prázdné zapalovače
 ʝ  nepatří sem: baterie, kov,  

nebezpečný odpad

Nebezpečný odpad, elektrokomponenty/
baterie ani inertní odpad (kámen, úlomky 
hrobů) nelze na hřbitově odkládat vůbec. 
Nebezpečný odpad přijímá město v omeze-
ném množství a pouze na sběrném místě 
v ulici Dlouhá za fotbalovým hřištěm. 

Baterie a elektronické části svítilen patří do 
kontejnerů na elektrozařízení, které najdou 
občané kromě sběrného místa také v ulicích 
Družstevní a Příčná (u stodoly technických 
služeb). 

Inertní odpad jsou občané povinni likvido-
vat na své náklady na skládkách inertního 
odpadu, město Veltrusy je nepřijímá ani na 
sběrném dvoře.

Nemůžete-li odpad roztřídit už na místě, 
udělejte to raději v klidu doma a odpad 
odložte do správných kontejnerů později. 
Děkujeme za spolupráci!

text a foto: Barbora Bělková 
místostarostka Veltrus 

mistostarosta@veltrusy.cz 
Tel.: 724 181 120

Jsem rád, že jste si našli trochu času na náš  
čtvrtletník. Tímto bych se s vámi chtěl podělit 
o jednu z mých radostí, kterou je naše nové 
komunitní centrum U Havrana. Díky kom- 
pletní rekonstrukci tohoto objektu a venkov- 
ním úpravám vzniklo příjemné místo pro set- 
kávání všech generací. Rozběhl se zde pestrý 
kulturní život – v přízemních prostorách 
probíhají výstavy, koncerty, literární čtení 
i gastronomické workshopy. 

V poradně působí (každou středu odpoledne) 
právník pro občanské záležitosti. Radost mi 
také dělá nová, hezká knihovna v 1. patře 
i spolupráce s koordinátorkou celého komu- 
nitního centra Pavlínou Křivánkovou 
(o konkrétních akcích v KC se dočtete na 
str. 15). 

Často je využíváno také podkroví – cvičí tu 
senioři, konají se zastupitelstva, filmové 
večery, cestopisné besedy a začátkem 
června zde proběhlo premiérové vítání 
občánků. V komunitním centru je zkrátka 
velmi živo a dohromady dává vše velký 
smysl. 

Je to odměna za mnohdy nekonečné starosti 
se zhotovitelskou firmou nebo za náročné 
skloubení několika dotačních titulů, které 
byly na tento projekt využity. Další radost 
mi dělají lidé – dobrovolníci, kteří ve svém 
volnu organizují akce pro ostatní – ať už jde 
o výroční Běh parkem (25 let – tomu říkám 
vytrvalost!) nebo o turnaj ve cvrnkání kuli-
ček či pravidelnou činnost, během které se 
trenéři a cvičitelé věnují sportujícím dětem 
a mládeži.

V letním čísle „Listů“ se dočtete, co je v našem 
městě nového, co se událo či se právě chystá. 
Aktuálně se intenzivně připravují dva klíčové 
záměry Veltrus – byla zadána tzv. prováděcí 
dokumentace pro přístavbu základní 
školy a připravuje se žádost o dotaci na 
projekt smíšené stezky pro pěší a cyklisty 
v ulici Františka Šafaříka. Během letních 
prázdnin se budou stavět další chodníky – 
a to v ulici opletalova u mateřské školy 
a v ulici U stadionu.

V tomto čísle najdete také praktické informace 
o agendě kácení stromů (str. 5) a o proble- 
matice odvětrání vnitřní kanalizace (str. 7). 
Pro znalce historie a architektury doporučuji 
velmi zajímavý článek pana K. K. Brzáka 
o tzv. ondřejském kříži a jeho souvislostech 
(nejen) s veltruským zámkem (str. 22 – 23).

Závěrem mi dovolte popřát všem dětem, 
studentům a učitelům krásné a zasloužené 
prázdniny. Všem ostatním přeji pohodové 
léto, ať máte dostatek času na vaše blízké 
i na vaše záliby.

text: Filip Volák,  
starosta Veltrus
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Podařilo se…
...nainstalovat 16 inspekčních 
kanalizačních šachet

Pracuje se na…
… přeložce nízkého napětí  
v ul. Josefa Dvořáka

…osázet zelení prostor kolem 
komunitního centra

…doplnit nové osvětlení v ulici 
Josefa Dvořáka a okolí

…získat stavební povolení na 
rekontrukci ul. Fr. Šafaříka

…zavést na hřbitově systém 
pro třídění odpadu
Nově se třídí odpad i na hřbitově. U bočního východu přibyly kontej- 
nery na plasty, sklo a směsný odpad.

Na konci května 2023 byla městu předána opravená hřbitovní zeď, 
jejíž rekonstrukci provedla firma KAZIKo, a. s. Severovýchodní část 
zdi, která nebyla součástí této zakázky, bude k dokončení zadána 
jiné stavební firmě.

Šachty byly instalovány v rámci opravy podtlakové kanalizace za 
účelem zvýšení efektivity kanalizačního systému, jež v posled-
ním roce prošel výraznou rekonstrukcí. Investorem jsou Vodárny 
Kladno – Mělník, a. s.

Prostor kolem komunitního centra se již začíná zelenat. Na konci 
května proběhla hlavní výsadba trvalek a keřů, následně byl vyset 
trávník. 

Na hlavním prostoru před budovou je zeleň automaticky zavlažo- 
vána vodou z podzemní nádrže, kam je svedena dešťová voda ze 
střechy budovy.

Součástí rekonstrukce bude především vybudování smíšené cyklo- 
stezky v úseku od brány do zámeckého parku a dále kolem hřbi-
tova a to až po vjezd do ulice U Luhu. 

Projekt zahrnuje vybudování nových míst pro přecházení, úpravu 
vjezdu do vedlejších ulic a v úseku za vstupem do letního kina 
i sjednocení vjezdů na soukromé pozemky. Nový přechod pro 
chodce bude umístěn naproti vchodu na hřbitov.

V březnu byla započata přeložka nízkého napětí v ulici J. Dvořáka, 
K. čapka a v části ulice Palackého. V ulici Palackého (mezi ulicemi 
 J. Dvořáka a Riegrova) je původní asfaltový povrch chodníku nahra- 
zován zámkovou dlažbou. Zhotovitelem přeložky a povrchů je firma 
ELEKtRo KALCŮ, s. r. o. a investorem čEZ Distribuce, a. s. 

V souvislosti s přeložkou nízkého napětí v této lokalitě došlo ke koor- 
dinaci záměru s doplněním lamp veřejného osvětlení, aby se využilo 
již hotových výkopů. Tato část je investicí města a zhotovitelem pak 
Elektro Klein s. r. o.

…dokončit opravu zdi hřbitova

Zprávy z města
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Na webu města jsou zveřejněny všechny 
potřebné informace ohledně povolování  
kácení včetně elektronického formu- 
láře žádosti o něj či stanovisko v rámci 
územního a stavebního řízení.

MěÚ Veltrusy ročně obdrží 10–20 žádostí 
o kácení, přičemž ne každé je vyhověno.  
Nepovolené kácení dřevin se rozhodně 
nevyplácí – pro ilustraci, za nepovolené 
pokácení dvou vzrostlých stromů byla 
v roce 2020 vyměřena kompenzace ve 
výši téměř 80 000 Kč. 

Zprávy z města

Když je opravdu nutné pokácet strom...
Zeleň je potřeba především chránit, protože 
má klíčový význam pro kvalitu života lidí. 
Máte-li přesto závažné důvody ke kácení, je 
potřeba postupovat v souladu s platnou 
legislativou.

význam a ochrana 
stromů
Všechny dřeviny jsou chráněny zákonem 
o ochraně přírody a za jejich poškozování 
či ničení hrozí nemalé pokuty. Mají totiž 
pro kvalitu života ve městě nemalý význam. 

Vyrovnávají teplotní výkyvy, doplňují vzduš- 
nou vlhkost, zachycují srážkovou vodu, filtrují  
škodliviny z ovzduší, kromě toho poskytují 
také útočiště pro mnohé živočichy a rostliny, 
nemluvě o jejich estetické atraktivitě či 
zdravotnímu významu.

O jejich kácení proto rozhoduje ve správním 
řízení orgán ochrany přírody (dále jen OOP), 
jímž je obecní úřad (jakožto úřad vykonáva-
jící přenesenou působnost státní správy). 

Není to pouze záležitostí majitele pozemku, 
jak se někdy občané domnívají. Povolení ke 
kácení může být vydáno pouze ze závažných 
důvodů po vyhodnocení jejich významu.

kdy musím žádat?
Požádat o povolení kácení se musí v případě, 
že obvod kmene stromu ve výšce 130 cm 
nad zemí má 80 cm a více a mají-li se kácet 
souvislé keřové porosty o celkové ploše 
přes 40 m2. 

Povinnost žádat se vztahuje také na dřeviny, 
jež jsou součástí významného krajinného 
prvku nebo stromořadí, pokud patří ke 
zvláště chráněnému druhu nebo se jedná 
o stromy památné, a to i v případě, že ne- 
dosahují výše zmíněných limitů. O povo- 
lení kácet se musí žádat i u náhradní výsad-
by, kterou dříve uložil OOP.

kdy žádost nepotřebuji?
Povolení není třeba, pokud máte v úmyslu 
kácet ovocné stromy na pozemku v zasta- 
věném území evidovaném v katastru nemo- 
vitostí jako „zahrada“ či „zastavěná plocha 
a nádvoří“ nebo se jedná pouze o (citlivý!) 
ořez dřevin s výjimkou památných stromů. 

musím dodatečně  
oznámit…
Povolení není třeba k havarijnímu kácení 
dřevin, je-li jejich stavem zřejmě a bezpro-
středně ohrožen život či zdraví nebo hrozí-li 
škoda na majetku značného rozsahu.

V tomto případě se kácení pouze oznamuje, 
a to sice do 15 dnů od provedení kácení.  
Jde např. o situace, kdy v důsledku silného 
větru došlo k narušení stability dřevin.

Povinností toho, kdo kácí, je doložit důkazní 
materiál. Proto dřeviny nejdříve pečlivě 
vyfoťte, pozvěte si alespoň dva svědky, 
a jestliže je k dispozici, přiložte i zápis policie 
nebo hasičů. Každopádně, nejste-li si úplně 
jistí, i rizikové kácení raději předem kon-
zultujte. V případě jeho neoprávněnosti by 
vám totiž mohla hrozit vysoká pokuta.

kdo žádá?
Žádost může podat vlastník pozemku, na 
kterém dřeviny rostou, nebo nájemce či jiný 
oprávněný uživatel. Vždy ovšem se souhla-
sem vlastníka pozemku.

strom překáží budoucí 
stavbě
Pokud je potřeba kácet z důvodu realizace 
stavebního záměru, žádá se obdobným 
způsobem a na stejném úřadě. Obecní 
úřad musí prokázat převahu zájmu stavět 
nad veřejným zájmem na ochraně dřeviny. 

Místo rozhodnutí o kácení je ovšem vydáno 
závazné stanovisko ke kácení dřevin 
v rámci územního nebo společného územ-
ního a stavebního řízení. Vlastní povolení ke 
kácení následně vydá stavební úřad.

strom má špatný  
zdravotní stav
Kácení ze zdravotních důvodů lze odůvodnit 
pouze v případě, že jediná možná náprava 
spočívá výhradně v pokácení dřeviny. 
Jedná se zejména o různé epidemické ná-
kazy. V takovém případě může OOP kácení 
dokonce sám nařídit.

Termíny kácení
Kácení se provádí zpravidla v období vege- 
tačního klidu, tedy nejčastěji v období od 
1. listopadu do 31. března. V případě kolize 
se stavbou je potřeba vyčkat na nabytí právní 
moci stavebního povolení, případně na zahá- 
jení vlastní stavby.

náhradní výsadba
OOP (v našem případě tedy opět městský 
úřad) ukládá ve svém rozhodnutí o povolení 
kácení přiměřenou náhradní výsadbu, jíž 
žadatel kompenzuje tzv. ekologickou újmu.
Náhradu nelze zajistit metodou „kus za 
kus”, protože ekologická funkce mladého 
stromu je nesrovnatelně nižší než stromu 
vzrostlého. Současně může uložit i násled-
nou péči o nově vysazené dřeviny.

nepovolené kácení
Nejsou-li dodržena pravidla pro kácení a OOP 
ho nestačí pozastavit, stihne pak pachatele 
nemalá pokuta, kterou ukládá  obec s roz- 
šířenou působností (oRP), v případě Veltrus 
je to Měú Kralupy n/Vlt. Pokutu může ulo-
žit i česká inspekce životního prostředí.

Pokuty za přestupky fyzických osob se mů- 
žou vyšplhat až k částce 100 000 Kč, pokud 
pokácí nebo závažně poškodí skupinu dřevin 
nebo zničí významný krajinný prvek.Právnic- 
ké a podnikající fyzické osoby se mohou za 
obdobný prohřešek dočkat pokuty až dva 
miliony korun.

text: Barbora Bělková 
místostarostka Veltrus 

mistostarosta@veltrusy.cz 
Tel.: 724 181 120

Městu Veltrusy záleží na tom, aby o zeleň bylo 
dobře pečováno a neustále se snaží o další 
rozvoj zelených ploch. I stav zeleně je vizit- 
kou města, navíc dobře viditelnou již na 
první pohled. Proto je také potřeba pečlivě 
zvážit každou žádost o kácení a případně 
vhodně volit náhradní výsadbu.
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pracovněprávní vztah 
zastupitelky s městem
Zastupitelstvo souhlasilo s uzavřením 
pracovního vztahu se zastupitelkou soňou 
Dekastello, která bude i nadále pokračovat 
v činnosti členky redakce Veltruských listů.

regulační plán za kaplí
Zastupitelé souhlasili se zahájením procesu 
zrušení Regulačního plánu Za Kaplí, 
který blokuje pozemek města pro rozšíření 
hřbitova, které není v současné době úplně 
žádoucí.

státní vlajka ukrajiny 
na budově úřadu
Zastupitelé souhlasili s vyvěšením ukrajin- 
ské vlajky na budově městského úřadu jako 
 symbol vyjádření solidarity.

pódium v majetku města
Zastupitelé vzali na vědomí, že se podium 
s příslušenstvím, zakoupené základní školou 
v letech 2016 a 2017, převádí do hospoda-
ření města a do užívání městem. 

rekonstrukce lamp 
veřejného osvětlení
Zastupitelé souhlasili s rekonstrukcí veřej-
ného osvětlení v ulici Josefa Dvořáka 
a okolí, aby se využilo výkopů kvůli přeložce 
nízkého napětí. Má dojít k obměně 10 lamp 
v předpokládané hodnotě zhruba 550 tis. Kč 
včetně DPH.

pronájem pozemku na 
hřbitově
Zastupitelstvo schválilo záměr pronajmout 
část pozemku o výměře 1 m2 na hřbitově 
od 1. 5. 2023 za účelem umístění prodejního 
automatu na svíce a lampy.

Zprávy z města

Následující odstavce obsahují vybraná usnesení a témata ze zasedání, která se usku-
tečnila 28. 3. a 3. 5. 2023. kompletní zápisy a přehledy usnesení najdete na webu města.

Střípky ze zasedání zastupitelstva

pronájem pozemku
Zastupitelstvo odsouhlasilo pronájem po- 
zemku 125/78 o výměře 73 m2 u bytového 
domu č.p. 564 v Jiráskově ulici za 2 555 Kč 
ročně za účelem rekreačního využití jako 
zahrady. 

pronájem hřbitovního 
domku
Zastupitelé odsouhlasili uzavření nájemní 
smlouvy na tzv. hřbitovní domek za cenu 
10 000 Kč měsíčně s novými nájemci. 

účetní závěrky města 
a škol

Zastupitelé schválili účetní závěrku mateř- 
ské školy s celkovým výsledkem hospodaření 
-44 967,28 Kč s tím, že rozdíl bude vyrovnán 
příspěvkem od zřizovatele na provoz MŠ 
v roce 2023. 

Základní škola hospodařila s výsledkem  
0 Kč z hlavní činnosti a +80 271 Kč z vedlejší 
činnosti (bude převedeno do rezervního 
fondu a fondu odměn). Zisk města ve výši 
17 060 485,41 Kč bude použit jako finanční 
rezerva pro další roky. schváleno bez výhrad 
bylo také celoroční hospodaření města 
v roce 2022 a závěrečný účet města za 
rok 2022.

chodníky v ulicích  
u stadionu a opletalova
Zastupitelé odsouhlasili zveřejnění výzvy 
k podání nabídek na vybudování chodníků 
v ulicích opletalova a U stadionu. Předpo-
kládaná cena obou zakázek je 2,6 milionu Kč
bez DPH. Výstavba by měla proběhnout 
v červnu až srpnu 2023. 

přístavba zš
Zastupitelé souhlasili s vypsáním veřejné 
zakázky na zpracování projektové dokumen-
tace pro přístavbu základní školy. 

odkup pozemku  
u sběrného místa
Zastupitelé nesouhlasili s prodejem poze- 
mku parc. č. 274/5 nebo 274/1, zejména 
z toho důvodu, že město nepodporuje 
dlouhodobě prodej pozemků ani nemovi- 
tostí v majetku města, a naopak se snaží 

nové pozemky či nemovitosti za výhodných 
podmínek nakoupit. 

dar od orlenu
Zastupitelstvo schválilo přijetí peněžitého 
daru od společnosti oRLEN Unipetrol RPA 
ve výši 150 000 Kč, dar bude rovnoměrně 
rozdělen mezi ZŠ, MŠ a město.

3. 5. 2023 (7)

věcná břemena
Zastupitelstvo souhlasilo s podpisem 
smlouvy o smlouvě budoucí na zřízení věc-
ného břemene ve prospěch Jana Luksíka 
na pozemku parc. č. 376/ 12, částka za zřízení 
věcného břemene bude činit 8 000 Kč.

Zároveň odsouhlasilo i smlouvu o zřízení 
věcného břemene ve prospěch společnosti 
čEZ Distribuce, a. s. na pozemku parc. č. 
1073 a 1065/ 1 za částku 3 561 Kč. 

Poslední odsouhlasená byla smlouva o zří-
zení věcného břemene ve prospěch společ-
ností GasNet, s. r. o. a GasNet služby, s. r. o., 
na pozemcích parc. č. 216/3, 216/4, 216/56, 
1079/ 1 a 1084, kde celková výše jednorázové 
úplaty za zřízení věcného břemene bude 
činit 43 400 Kč.

plánovací smlouva 
u střelnice
Zastupitelé schválili smlouvu s investory 
Janem a Vojtěchem Šťastnými na výstavbu 
11 rodinných domů v lokalitě U střelnice. 

rozpočtové opatření č. 1
Zastupitelé schválili rozpočtové opatření 
číslo 1, kdy se objem příjmů a výdajů navýší 
o 3 664 469 Kč (celkové příjmy budou činit 
67 184 469 Kč a jsou zvýšené o dotaci pro 
základní a mateřskou školu a celkové výdaje 
budou činit 82 184 469 Kč, zvýší se výdaje 
např. na veřejné osvětlení), financování se 
nemění, zůstává ve výši 15 000 000 Kč.

finanční podpora pro 
babybox

Zastupitelé souhlasili s finanční podporou 
pro společnost stAtIM, z. s. ve výši 10 000 Kč
pro výměnu babyboxu v neratovické 
nemocnici.

Zápisy a přehledy 
usnesení zastupi-
telstva
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Zprávy z města

Jak zabránit odsátí vody ze  
sifónů umyvadel a dřezů?

grantový program
Zastupitelstvo schválilo rozdělení peněz 
spolkům z grantového programu města dle 
návrhů grantové komise. Více viz str. 9.

V rámci individuální dotace zastupitelé roz- 
hodli o poskytnutí částky 20 000 Kč oddílu 
kanoistiky tJ Kralupy a částky 14 500 Kč 
veltruskému deskohernímu klubu. 

pronájem střechy ZŠ
Zastupitelé souhlasili s dodatky ke smlou-
vám k pronájmu střechy ZŠ Veltrusy pro 
firmy sys-DataCom a Připojen. Dodatky 
řeší součinnost obou společností při vyklíze- 
cích pracích na půdě ZŠ a přesunu na jiná 
místa z důvodu přístavby ZŠ.

Nájemní smlouva 
hřbitov
Zastupitelé odsouhlasili pronájem 1 m2 na 
hřbitově paní Marii Kolářové pro provoz 
prodejního automatu na hřbitovní svíce 
a lampy za cenu 1 000 Kč ročně.

dotace pro zš veltrusy
Zastupitelé souhlasili s přijetím dotace ve 
výši 70 000 Kč na projekt „správnou nohou 
do života“ pro ZŠ Veltrusy ze středočeské-
ho Fondu prevence a zároveň s poskytnu-
tím finanční spoluúčasti ve výši 40 000 Kč 
na tomto projektu. 

chodníky v ulicích  
u stadionu a opletalova
Zastupitelé schválili zhotovitele chodníků 
v ulicích opletalova a U stadionu, kterým 
bude firma KoMEDA, s. r. o. Nabídnutá cena 
 činí 2 460 040 Kč včetně DPH. 

Elektromobil
Zastupitelé schválili dodavatele elektromo- 
bilu, jímž se stala firma BG technik cs, a. s. 
a která jej dodá za cenu 580 800 Kč včetně 
DPH. 

přístavba zš
Zastupitelstvo schválilo zhotovitele veřejné 
zakázky na přístavbu ZŠ na vyhotovení 
dokumentace pro provedení stavby za nabíd- 
nutou cenu 2 871 330 Kč včetně DPH, jímž 
bude firma REMIUMA, s. r. o.

Jestliže se vám stane, že zmizí voda ze sifonů 
či slyšíte probublávání například v kuchyň- 
ském dřezu, pravděpodobně nemáte odvě-
trání vnitřní kanalizace. 

Aby se případy odsátí vody ze sifonů mini-
malizovaly, je potřeba, aby vnitřní kanalizace 
měla vlastní odvětrání, pomocí něhož se do 
potrubí dostane vzduch. Ten je totiž pro čin- 
nost ventilu ve sběrné šachtě i pro funkčnost 
podtlakové kanalizace potřeba.

Vzhledem k tomu, že poklopy na šachtách 
jsou dost těsné, je potřebný vzduch nasáván 
z vnitřní kanalizace. Nemá-li tato odvětrání, 
může se stát, že nasaje i vodu ze sifonů.  
A tak se vám do domu může dostat nepří-
jemný zápach z kanalizace.

Jaké je tedy řešení? 
Novější domy mají už vnitřní kanalizaci od- 
větranou potrubím vedeným nad úroveň 
střechy. 

V případě, že nemáte vnitřní kanalizaci od- 
větranou a nechcete dělat zásahy uvnitř 
domu, je možné toto odvětrání dodatečně 

osadit na gravitační přípojky kanalizace ve- 
doucí z domu do sběrné šachty.

Na podtlakové kanalizaci byly v nedávné době 
provedeny opravy a celý systém byl moderni-
zován, díky čemuž se zvýšil jeho výkon. 

Pokud v některých domácnostech dochází 
nově k odsátí vody ze sifonů, s největší prav- 
děpodobností to bude způsobeno právě 
nedostatečným odvětráním vnitřní kanali-
zace ve vašem domě a není to předmětem 
reklamace u Středočeských vodáren.

Středočeské vodárny vyzývají ke spolupráci 
a informování vodáren v případě, že slyšíte 
syčení vzduchu ze šachty trvající déle než 
30 sekund.

Delší syčení znamená, že nedošlo k uzavření 
podtlakového ventilu nebo nastala poru- 
cha řídící jednotky. Dlouhodobé otevření 
ventilu má za následek snížení podtlaku 
v celé síti a následně může mít vliv i na ko- 
laps celého systému podtlakové kanalizace.

text: Barbora Bělková 
ilustrace: Středočeké vodárny

Nahlášení havárie 
kanalizace 
Tel:  840 121 121, 

602 128 127
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Zprávyz města

Pití alkoholu na veřejnosti je přestupek!

Krajské střípky

V uplynulých měsících městská policie dohlí- 
žela nejen na dodržování místních záležitostí 
veřejného pořádku, ale s ohledem na blížící 
se prázdninové letní měsíce se zaměřila  
i na konrolu dodržování obecně závazné 
vyhlášky města Veltrusy zakazující požívá-
ní alkoholu na veřejnosti. 

Městská policie občanům připomíná platnost 
této vyhlášky č. 4/2013, která taxativně 
vymezuje konzumaci alkoholických nápojů 
na území města Veltrusy. 

Zmínka o platnosti vyhlášky je zde napsána 
záměrně, neboť strážníci se opakovaně setká- 
vají s názorem, že výše zmíněná vyhláška je 
v rozporu se zákonem, nebo se vztahuje 
pouze na samotné požívání, či dokonce 
(názor jednoho hříšníka): „To se vztahuje 
jen na tvrdej, a né na pivko desítku (sic).“

Nuže vězte: obec má zákonné oprávnění 
regulace či zákazu požívání alkoholu na 
veřejnosti, a to v souladu s ust. § 10 písm. a) 
zákona č. 128/2000 sb., o obcích (obecní 
zřízení).

Tato regulace se vztahuje nejen na samot-
nou konzumaci alkoholu na veřejném 
prostranství, ale i na činnost, která k ní 
bezprostředně směřuje. Pokud tedy hříš- 
ník drží otevřenou láhev s alkoholickým 
nápojem na veřejném prostranství, koná 
tak činnost bezprostředně směřující ke 
konzumaci a dopouští se tím přestupku ve 
smyslu ust. § 4 odst. 2) zk. č. 251/2016 sb., 
o některých přestupcích, za které je možno 
uložit blokovou pokutu na místě až do 
výše 10 000 Kč. Zde je namístě uvést, že se 
k této otázce vyjadřoval Ústavní soud ve 
svém nálezu ze dne 7. 9. 2010.

Při řešení výše uvedených situací jsou stráž-
níci dotazováni, co je vlastně to veřejné 
prostranství.

Dle ust. § 34 zákona č. 128/2000 sb., zákona 
o obcích (obecní zřízení) jsou veřejným 
prostranstvím náměstí, ulice, chodníky, 
tržiště, veřejná zeleň, parky a další pros- 
tory přístupné bez omezení každému, tedy 
sloužící obecnému užívání, bez ohledu na 
vlastnictví k tomuto prostoru. 

Právě tato definice je často předmětem mno-
ha dotazů ze strany občanů ke strážníkům, 
zejména odkaz na vlastnictví pozemku, 
nicméně zde se – dle judikatury vydané 
ústavním soudem – jedná o prostory, které 
mají obdobný charakter jako silnice, tržiště, 
náměstí, místní komunikace a veřejná zeleň.

text: Josef Mošna,  
velitel MP Veltrusy

V uplynulém období ve Středočeském kraji 
rezonovalo zejména téma školství. 

Středočeský kraj je zřizovatelem 111 střed- 
ních škol a o místa na nich se v rámci přijí- 
macího řízení strhl velký souboj mezi žáky 
narozenými zejména v roce 2008, tedy 
v nejsilnějším populačním ročníku od 
roku 1993. 

Přestože se nám tato situace opakovala již 
potřetí (tím myslím nástupy těchto dětí do 
MŠ a ZŠ), víme o tomto riziku 15 let a v po-
sledních letech na něj mnoho odborníků 
znovu a znovu upozorňovalo, byli lidé na 
odpovědných místech opět překvapeni. 

A příští rok má být situace ještě horší, protože 
k dětem z podobně silného populačního 
ročníku 2009 se ještě přidají letošní neús- 
pěšní uchazeči a ti narození v roce 2008, 
kteří měli tzv. odklad.

Postavit nové střední školy za jeden rok není 
reálné a jiné systémové řešení tohoto pro-
blému ze strany vedení kraje ještě předsta- 
veno nebylo. Otázkou zůstává, zda zrušení 
tří středočeských středních škol radním 
Milanem Váchou (stAN), jež se dotklo 
i sousedních Kralup nad Vltavou, bylo v této 
situaci rozumným krokem.

Problém s kapacitami ve středních čechách, 
kde ročně přibude na 15 000 lidí a jsou tak 

jedním ze tří krajů, kde populace setrvale 
roste, mají i školy základní a mateřské, které 
zřizují obce. A ty ve svých rozpočtech těžko 
najdou dostatek prostředků na rozšiřování 
stávajících kapacit, natož na výstavbu zařízení 
zcela nových, jak ostatně dobře víme z vlastní 
zkušenosti.

Jsou tedy závislé na národních či evropských 
dotacích. K nim se letos přidaly i další dva 
dotační tituly krajské. V tom na podporu na- 
výšení kapacity základních škol je 50 milionů 
korun na projekty, které nemají jinou veřej-
nou podporu. 

Dalších 40 milionů je připraveno na spolu- 
financování projektů, které byly podpořeny 
z jednoho ze 4 dotačních titulů vypsaných 
ministerstvy školství a financí. 

Bohužel ani z jednoho z programů nemohou 
žádat obce z ORP Kralupy, jelikož dle zvole- 

ných kritérií není situace v našem regionu 
zatím tak kritická, aby si zasloužila krajskou 
podporu.

Dobrou zprávou na závěr může být alespoň 
to, že Veltrusy získaly bezmála 100 tisíc na 
podporu všemi oblíbeného Happeningu na 
starém mostě. 

Nové vybavení městské knihovny pomůže 
pořídit částka necelých 70 tisíc. Prostředky 
ve stejné výši dostane i veltruská základní 
škola na preventivní program „správnou 
nohou do života“.

A jednotka našich dobrovolných hasičů se už 
teď může těšit na nový přetlakový ventilá- 
tor s vodní tryskou, na který kraj přispěje 
částkou takřka 50 tisíc korun.

text: Lukáš Kohout, 
místostarosta Veltrus
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Zprávy z města

V roce 2023 se na podporu spolkového, kul-
turního a sportovního života v našem městě 
vyčlenilo v rozpočtu 500 000 korun. 

Žádosti, které se sešly, zhodnotila komise ve 
složení V. Víšková, s. Machová a L. Kohout 
a všechny doporučila městu ke schválení.

I letos mohly místní spolky požádat o grant ve 
dvou oblastech, a to na pořádání kulturní, 
sportovní nebo společenské akce (s max.

I letos město podpořilo spolkový život...
výší dotace 8 000 Kč) a na celoroční činnost 
v oblasti sportu, dětí, mládeže a seniorů 
(s max. výší dotace 100 000 Kč pro vlastníky 
nemovitostí a 65 000 Kč pro ostatní). 

Na podporu jednorázových akcí se celkem 
sešlo 9 žádostí od 3 subjektů, a to – AsPV 
Veltrusy, sDH Veltrusy a Klub seniorů. 

O grant na celkovou podporu činnosti spolku 
požádalo AsPV Veltrusy, AFK Veltrusy, 

rozdělení grantů na pořádání společenské, kulturní a sportovní akce (1)
a obecně prospěšnou činnost v oblasti sportu dětí, mládeže a seniorů (2):

žadatel účel schválené dotace částka
aspv veltrusy běh veltruským parkem 8 000 kč

aspv veltrusy pořízení táborových triček 8 000 kč

aspv veltrusy nákup cen pro petanque cup 5 000 kč

klub seniorů veltrusy plavba lodí po vltavě 5 250 kč

klub seniorů veltrusy prohlídka zámku veltrusy 6 400 kč

klub seniorů veltrusy předvánoční setkání s hudbou 4 800 kč

sdh veltrusy pohádkový les 8 000 kč

sdh veltrusy mikulášská besídka 8 000 kč

sdh veltrusy hasičská soutěž železný hasič 8 000 kč

1

2

Starosta přivítal nové veltruské občánky
U letošního vítání občánků – poprvé v sále 
komunitního centra U Havrana – se v úterý 
6. června 2023 zúčastnilo celkem 7 dětí. 

starosta Filip Volák jim všem popřál šťastné 
dětství a pevné zdraví, rodičům pak tolik 
potřebnou trpělivost, toleranci a především 
lásku, s kterou budou své ratolesti provázet 
životem. 

Vyjádřil také přání, aby byly děti vždy vedeny 
k lásce k lidem, přírodě a poctivé práci, aby 
díky nim mohl být svět (a možná i Veltrusy) 
zase o trochu krásnější.

Výchova je nelehký úkol, který mnohdy bolí. 
Zároveň je i krásný, najdeme v něm spoustu 
radosti, výzev a příležitostí k sebepoznání. 
Redakce Veltruských listů přeje rodičům, aby 
byli svým dětem pevnou základnou a dob- 
rými parťáky do života. A aby nikdy nepře-
stali hledat lepší cestu, protože na výchovu 
neexistuje žádné univerzální moudro. 

Mezi nové občánky města Veltrusy byli ten- 
tokrát slavnostně přivítáni (na fotografii 
zleva): Eva Kosinková, Matěj Vesecký, 
Viktor Andrle, Filip Řehounek, Mia 
Hamplová, tobiáš Bursa a Josefína 
Novotná. 

Další občánky přivítáme opět na podzim. 
V případě, že máte zájem zúčastnit se tohoto 
tradičního aktu, reagujte, prosím, na výzvu 
matrikářky.

text: Barbora Bělková 
foto: kk

sDH Veltrusy, t J sokol Veltrusy a Rodinné 
centrum Havránek. 

Věříme, že nejen díky těmto finančním pro- 
středkům, ale především díky aktivitě všech 
veltruských spolků bude tu i v letošním 
roce neméně široká nabídka sportovních, 
kulturních a dalších společenských aktivit 
pro všechny místní i přespolní občany. 

text: sd

žadatel částka
afk veltrusy 100 000 Kč

aspv veltrusy 60 000 Kč

rc havránek 50 000 Kč

sdh veltrusy 65 000 Kč

tj sokol veltrusy 100 000 Kč
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Zažili jsme ve Veltrusích

Na skok v komunitním centru U HavranaNa skok v komunitním centru U Havrana

31. března jsme po Patriku Zandlovi,  
Petru Šabachovi, tereze Boučkové, 
 Jiřím Hájíčkovi a Markétě Pilátové  
přivítali českou spisovatelku s bulharskými 
kořeny Biancu Bellovou – letos už v novém 
komunitním centru. 

Co kniha Bianky Bellové, to pokaždé jiný svět. 
A co může být ještě víc vzrušující než četba 
fantastického románu? Snad jen povídání 
o něm s autorem.  

Ve Veltrusích autorka předčítala ze svého 
posledního románu ostrov. Má velmi bar- 
vitý příběh, který rychle vtáhne čtenáře svou 
obrazotvorností. Ostatně paní Bellová se 
k inspiraci uměním starých mistrů při naší 
debatě i přiznala. 

Rozvinula před námi vyprávění starce, který 
procestoval obrovský kus světa, potkal různé 
vládce různých náboženských vyznání, pro- 
plul různými moři a zažil nezměrné útrapy, 
to vše na pozadí milostného příběhu s ma-
gickými prvky. 

Dokonce jsem při četbě měla pocit, že ty pří- 
běhy i voní exotickým kořením a páchnou 
zkaženým masem… a ještě něčím (čím, to 
nemůžu prozradit). 

Kniha je k dispozici v naší knihovně, stejně 
jako další, sentimentální román, tyhle 
fragmenty, Mona i oceněné a do 26 jazyků 
přeložené Jezero. 

Spisovatelka nám přečetla také malý kousek 
z dosud nepublikovaného textu nově rodící 

Literární večer s Biancou Bellovou
se knihy. Rozhodně se těším, až si ji přečtu, 
protože ukázka s velice překvapivou záplet-
kou byla dosti vtipná. 

Posluchačů se u nás v Havranovi sešlo vážně 
hodně, vidět byly dokonce i tváře, jež běžně 
nevídám, a to bylo fajn. O tom naše komu-
nitní centrum je. 

text: Eva Málková
foto: jk

Dění v komunitním centru U Havrana se 
rozjelo na plný plyn, a proto Vám nabízím 
krátké ohlédnutí za uskutečněnými akcemi. 

Dveře komunitního centra se otevřely v lednu 
a od té doby to tu žije. Své místo si zde našel  
klub seniorů Veltrusy, Deskoherní klub 
Veltrusy nebo také Filmový klub. Nejen 
pod jejich záštitou probíhají pravidelné 
akce. 

Pod klubem seniorů je to cvičení s paní 
Jaroslavou Královou nebo taneční kurz. 
Deskohernímu klubu patří středeční večery 
v knihovně, kdy si dospěláci poměřují své 
síly, každý lichý týden pak patří dětem. 
Filmový klub nás navštěvuje vždy jednou 
v měsíci.

V březnu se uskutečnila výstava prací žáků 
ZŠ Veltrusy, která nám rozsvítila komunitní 
centrum všemi barvami. Právě teď probíhá 
výstava Karla Kušky – setkání u pramene, 
která vás pohltí svou nadčasovostí. 

Také workshopová kuchyň nachází své vy- 
užití. Konal se zde sushi workshop pod 
vedením profesionálního kuchaře a kromě 
toho jste mohli přijít na kloub přípravě 
makronek. Z jiného soudku bylo setkání 
s Biancou Bellovou a jejím autorským 
čtením z románu ostrov.

Večer s touto známou českou autorkou na- 
bídl mimo literaturu a černý humor rovněž 
přátelská setkání. o hudební večery se nám 
postaraly kapely Mirraband, Levou zadní 
a Chvatěrubské brnkačky. Cestopisná 
beseda o Indii se nesla v pohodovém duchu 
a sál v podkroví byl plný k prasknutí. 

A na co se můžete těšit dále? V červenci 
promítneme dokument Ponor, pod záštitou 
Promítej i ty, v srpnu to bude dokument 
severní proud. 

V červenci proběhne setkání seniorů 
v knihovně. V srpnu se na Vaši účast bude 
těšit Jana Heřmanová s keramickou dílnou. 

Ta se ostatně od září objeví jako pravidelná 
aktivita, stejně tak i šicí dílna nebo univer-
zita třetího věku. V září uspořádáme ještě 
cestopisnou besedu se soňou Machovou, 
nazvanou Kolem světa. 

Pro milovníky umění v červenci otevřeme 
výstavu fotografií oldřicha Měrky, zachy- 
cující bývalé sportovní letiště v Kralupech.  
vernisáž bude 13. července. 

V září bude následovat výstava makrofoto-
grafií Antonína Šprince a už se hlásí další 
zájemci o prezentaci svých děl.

Velice si vážím toho, jak se dění v komunitním 
centru i díky Vám rozhýbalo. Těším se ze spo- 
lečných zážitků a Vaše zpětná vazba pro mě 
je a vždy bude motorem do dalších dní.  
Děkuji za ni! Uvidíme se v komunitním cen- 
tru U Havrana.

text: Pavlína Křivánková, 
koordinátorka komunitního centra

foto: jk, Pavlína Křivánková
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Promenádní koncert zalitý sluncem

Veltrusy hostily dětský turnaj v karate

V pondělí 8. 5. 2023 se za veltruskou soko- 
lovnou konal již 19. ročník tradičního turnaje
ve cvrnkání kuliček známého jako Memo-
riál Ládi Kubce. Za krásného, slunečného 
počasí cvrnkalo víc než 50 malých i velkých 
kuličkářů. 

a zde jsou výsledky
 ʍ  kategorie 5–9 let  

tobiáš Šťastný
 ʍ  kategorie 10–14 let  

Hynek Šťastný 
 ʍ  kategorie 15–110 let  

Martin Urban 

Pořadatelé děkují všem členům organizač- 
ního týmu, městu Veltrusy za finanční pod- 
poru a t J sokolu Veltrusy za poskytnutí 
hrací plochy. 

Vítězům blahopřejeme!!

text a foto: Oldřich Šváb, 
ředitel turnaje

Memoriál Ládi Kubce těsně před dvacítkou

První promenádní koncert letošního roku 
s názvem čechy krásné, čechy mé doprová- 
zelo v sobotu 3. 6. krásné jarně-letní počasí.

Veltruský sbormistr Petr Benda přivezl před 
zámeckou oranžerii své dva sbory – Krušno- 
horský pěvecký sbor teplice a smíšený pě- 
vecký sbor Josefa Vycpálka z Prahy. 

Zazněly libé a známé melodie českých a slo-
venských lidových písní, ale nechyběly ani 
skladby dvou českých hudebních velikánů 
Antonína Dvořáka a Bedřicha smetany. 

Zpěv byl prokládán i hrou na housle a violu, 
kde své umění předvedlo nejen již veltruským 
občanům známé duo Petr Benda – Václav  
čepelák, ale přidala se i mladá generace 
dětských houslistů Martin Benda a Matyáš 
Dittrich. 

Poděkování patří městu Veltrusy za finanční 
podporu akce a zámku Veltrusy za organi-
zaci a poskytnutí vhodného prostoru.

text: sd
foto: Barbora Bělková

V sobotu 25. 3. 2023 hostila veltruská soko- 
lovna další úspěšný ročník dětského turnaje 
v karate. 

Účastníků se sešlo úctyhodných 38, z toho 
12 veltruských. Zbývající závodníci k nám 
přijeli až z Havlíčkova Brodu a z Věže. 

Závody nabízejí karatistům prověření vlastní 
síly, rychlosti, obratnosti, vytrvalosti, ale 
i soustředění a sebejistoty a v neposlední 
řadě samozřejmě i zvládnutí základních 
technik karate. 

Děti soutěžily v zasazování úderů a kopů 
na rychlost, v silovém přetahování spoje-
ném se schopností rychlého startu, v pře-
kážkovém běhu, v kihonu (cvičení technik 
karate v pohybu) a v základech řízeného 
kumite (souboje). 

Všem účastníkům se také dostává okamžité 
zpětné vazby od zkušených trenérů a rozhod- 
čích, díky čemuž se mohou posouvat dál. 
Závody jsou zároveň výbornou příležitostí 
poznat karatisty z jiných oddílů.

Mezi jednotlivými disciplínami se závodníci 
i diváci mohli dozvědět více o historii, filo-
zofii a přínosech cvičení karate. Zároveň 
zde trenéři předvedli několik ukázek. Děti 
i jejich podporovatelé tak mají představu, 
co je během tréninku čeká v budoucnu. 

V plné tělocvičně byla skvělá nálada, diváci 
fandili a karatisté férově bojovali o medaile. 

Tréninky karate se ve veltruské sokolovně 
konají každou středu pod hlavičkou ASpV 
Veltrusy. Začátečníci cvičí od 18 hodin, 
pokročilí pak od 19 hodin. Máte-li zájem se 

mezi karatisty přidat, děti ve věku od 7 do 
13 let se mohou již nyní hlásit na e-mailu: 
machmarek1@gmail.com. Tréninky pro 
nováčky začnou od září 2023.

text: Marek Mach 
foto: Barbora Bělková
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První červnový víkend se ve veltruském parku 
konal předtáborový víkend, kde se děti 
konečně dozvěděly tolik očekávané a vytou- 
žené téma letošního tábora… samurajové. 

V pátek večer jsme se sešli u letního kina 
a pak se přesunuli do hájenky pod Grotou, 
našeho nocležiště na celý víkend. Dále pro- 
běhlo představení vedoucích a praktikantů 
u pavilonu Přátel a to úplně nejdůležitější: 
stanovení výher, které mohli účastníci na 
předtáboráku získat. Nejlákavější cenou byla 
rezervace velkého stanu, ve kterém si chce 
každý užít krásných 11 dní Kocourkáče. 

Naším dalším a posledním pátečním progra- 
mem bylo hádání tématu a oheň s opékáním 
buřtů v lesní školce Pírko. Po celou dobu se 
hrálo na kytaru, zpívaly se trampské i ranní 
táborové písně. V hájence jsme si přečetli 
japonskou pohádku opičí Buddha a šlo se 
do hajan.

Samurajský předtáborák

Po probuzení do krásného slunečného dne 
byla zahájena ranní hra, ve které se všichni 
samurajové seznámili s japonskými čísly od 
1 do 10. 

Po snídani jsme se díky seznamovacím hrám 
navzájem lépe poznali, poté jsme se přesu- 
nuli do remízku, kde byla připravena opako- 
vačka. Jejím hlavním úkolem bylo chránit 
železné doly před ninji. 

Před odpolední hrou nás ještě čekalo ruko- 
dělné tvoření: odvážnější měli možnost si 
sami z lísky vyrobit nožík a ti ostatní si vyrá- 
běli jídelní hůlky. Já sám jsem se odhodlal 
k výrobě nožíku a musím přiznat, že to nebyl 

vůbec lehký úkol, většina výtvorů dětí do- 
padla o mnoho lépe než ten můj :). 

V odpolední hře si mohly vyzkoušet, jaké to 
je být vyhoštěným samurajem, který se snaží 
dostat zpět do společnosti, a nakonec se to 
všem povedlo. 

Navečeřeli jsme se, promítli si film o samu- 
rajích a při čekání na tmu fotky z loňského 
tábora (najdete je ve fotogalerii na našem 
webu, viz QR kód), abychom tábor přiblížili 
těm, kdo s námi jedou poprvé. 

Padla tma a na řadu přišla noční hra, jejímž 
cílem bylo oběhnout celé správní území 
císařství a přijít císaři nahlásit, jak jeho zem 
vzkvétá. 

V neděli po snídani jsme si sbalili věci a šli 
hrát poslední hru, úkolovku. V ní měly děti 
jako jeden z úkolů složit báseň a v ní použít 
slova: samuraj, bitva, šógun. O výsledek se 
s vámi samozřejmě podělíme. 

Když samuraj tasí meč,
otoč se a rychle běž,

Šógun přišel na pomoc,
ne nám popřát dobrou noc.

Bitva už začala,
a matka dítě počala.
Co má ale dělat teď?
Ulevit si a nejít zpět.

Už se na Vás všechny moc těšíme v červenci 
na Kocourkáči, už i tento skvělý „předtáborák“  
byl plný dobrodružství, zábavy a slunečného 
počasí.

text: Dan Koš
foto: jk, Dan Koš, Adéla Toldeová

neváhejte a navštivte 
web aspv veltrusy

Zažili jsme ve Veltrusích
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9. ZÁŘÍ 2023 od 15:00
PŘIJĎTE ZNOVU SPOJIT BŘEHY VELTRUS A NELAHOZEVSI

mýtné  
dobrovolné

| b o h a t ý  k u l t u r n í  p r o g r a m  p r o  v š e c h n y  g e n e r a c e|
| p o u l i č n í  m a ň á s k o v é  d i v a d l o  P u n c h  a n d  J u d y  S h o w|K o č o v n á  h e r n a  S l á d k o v n a|

|v ý t v a r n é  d í l n y| p r e z e n t a c e  s p o l k ů ,  š k o l  a  ř e m e s e l| 
| b o h a t é  o b č e r s t v e n í|o c h u t n á v k a  m i n i p i v o v a r ů  a  v í n|k á v a  a  g e l a t o|

| l o d n í  d o p r a v a  k r a l u p y  -  n e l a h o z e v e s  -  v e l t r u s y|

sobota

NA STARÉM MOSTĚ
podpořili:

8. ROČNÍK

Účast přislíbili:

November 2nd Olga  
Lounová

Baumaxa  dětem

Markazíni
Honza Řepka Duo

Pražská dixilandová společnost

Žádnej stres

RAdůza
Pohřební kapela

Pozvánky

Dvořákovo gymnázium  
a Společnost pro rozvoj Dvořákova gymnázia  

srdečně zvou na  

OSLAVY 100. VÝROČÍ  
ZALOŽENÍ ŠKOLY

PÁTEK 22. 9. 2023
10.00 Studentský průvod městem
16.00 Setkání bývalých  
i současných pedagogů  
a zaměstnanců školy

SOBOTA 23. 9. 2023 
10.00–14.00 Den otevřených dveří 
14.00–22.00 Zahradní slavnost –  
setkání absolventů, kulturní  
program, občerstvení

Dvořákovo gymnázium  
Kralupy nad Vltavou

PROGRAM

QR platba

Máte chuť finančně 
přispět? Účet opsky:

101010101/5500

22.-23. 
ZÁŘÍ 
2023

dgkralupy.cz/100-let

Město  
Veltrusy 

Město Veltrusy nabízí  
za výhodných podmínek pronájem prostor  

v novém lékařském domě vhodných pro  

ordinaci zubního lékaře  
a dentální hygieny. 

Do ordinací je zajištěn bezbariérový přístup.  
V budově ordinuje také praktický lékař  

a lékař pro děti a dorost. 

Lékařský dům je umístěn v centru města (Palackého 117). 
Se zájemcem je možná finanční spolupráce  

na vybavení ordinace.

Podrobnější informace získáte u starosty města: 
telefon: 724 181 109, e-mail: starosta@veltrusy.cz

Inzerce
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Před koncem školního roku 2022–2023
Letošní školní rok se pomalu chýlí ke svému 
závěru, a tak nás školními povinnostmi 
provází i řada mimoškolních aktivit, které 
podporují prohloubení probíraného učiva, 
ale současně přinášejí dětem nové zážitky 
a přispívají také k podpoře a utužení kama- 
rádských vztahů v třídních kolektivech 
i napříč celou školou. A co podnikáme 
konkrétně?

Čtvrťáci se v Městském muzeu v Kralupech 
přenesli do pravěku. Ve skupinách společně 
plnili zadané úkoly a po vypracování se do- 
stali do obydlí pravěkých lidí. Zde si děti 
zkusily rozdrtit zrní na mouku, vyrobit si 
šperk, utkat látku, ale také dřívkem pro- 
hloubit otvor do kamene.

Prohlédly si expozici s archeologickými ná- 
lezy a zatančily si pravěký tanec za dopro- 
vodu hudebních nástrojů té doby. Kromě 
pravěku navštívili čtvrťáci také dopravní 
hřiště, kde prokázali své dovednosti v jízdě 
na kole a v respektování a dodržování dopra- 
vních předpisů. Všichni uspěli a již jen čekají 
na předání průkazu cyklisty. 

Deváťáci vyrazili na exkurzi do Prahy, kde 
si prošli část Královské cesty, ale jejich hlav- 
ním cílem byla Werichova vila na Kampě. 
Kromě expozice věnované osvobozenému 
divadlu absolvovali žáci také workshop 
nazvaný „Je život jen náhoda? “, jehož 
celkové vyznění žákům názorně dokázalo, 
že pro lidstvo vždy bylo a je velmi podstatné 
hledat v dějinách poučení i pro náš současný 
život.

Osmáci se pro změnu vydali do nového ko- 
munitního centra ve Veltrusích, aby vyzkou- 
šeli komunitní kuchyňku a uvařili si vlastní 
oběd. 

Děti se rozdělily do skupinek a vybraly si dle 
svých chutí, co si uvaří. Každý si našel recepty, 
skupinky společně nakoupily potřebné  
suroviny a v kuchyni to pak bzučelo jako v úle 
„Podej mi prkýnko! Kde jsou mísy? Takhle se to 
nekrájí! Fuj, na to syrový maso fakt nesáhnu…!“ 
Všem šla práce krásně od ruky, všechny 
prsty zůstaly celé a brzo se všichni olizovali 

nad svými palačinkami, burgery, bumbo 
nambo, pizzami, sušenkami, těstovinovým 
salátem či asijskými nudlemi.

Prvostupňoví žáci měli možnost nahlédnout 
do EDUbusu – pojízdné vědecko-technické 
laboratoře. A co pro ně bylo nachystáno? 
sucholedokouzla. 

Poznali, jak vypadá a jak se chová suchý led 
i k čemu se v praxi používá. Vše si všichni osa- 
hali a pomocí skvěle připravených pokusů 
i vyzkoušeli – takže to v autobuse bublalo, 
sublimovalo, létalo i bouchalo.

Odpoledne se v EDUbusu pro změnu vzdě-
lávali učitelé. Podívali jsme se a vyzkoušeli, 
co všechno umějí EDUstrojky (zkusili jsme 
si řezání, obrábění, vrtání i broušení), a po-
dívali se na nejrůznější pomůcky pro výuku 
robotiky na prvním i druhém stupni. Celý 
den byl velmi inspirativní.

Druháci pro změnu vyrazili na svoji první 
školu v přírodě do Víchové nad Jizerou. 
Součástí školy je nejen vzdělávání, ale také  
pohyb a různé sportovní aktivity. Jedno poda- 
řené sportovní odpoledne uspořádal pro vše- 
chny žáky školy školní klub – děti hrály celé 
slunečné odpoledne fotbal, přehazovanou 
a brenbal.

Naši sportovní reprezentanti se také zúčast-
nili Dopravní soutěže mladých cyklistů. 
Mladším žákům se podařilo vyhrát okresní 
kolo a postoupit do kola krajského. Věříme, 
že i v rámci Středočeského kraje se dětem 
podaří uspět. Školní reprezentanty jsme 
vyslali i na fotbalový McDonald’s cup, kde 
vybojovali v okresním kole 2. a 4. místo. 

I ten nejvzdělanější člověk by měl být empa- 
tický, chápavý a ochotný pomoci. Veltruští 
žáci těmito vlastnostmi nepochybně dispo- 
nují, protože dlouhodobě pomáhají a pod-
porují různé charitativní aktivity. 

Dlouhou tradici má na naší škole adopce 
afrických dětí v rámci projektu Pošli špunta 
do školy. Mnoho let jsme takto podporovali  
Alsenyho, který by bez naší finanční podpory 

mohl o škole jen snít. Díky veltruským žákům 
chodil nejen do školy, ale začal realizovat 
i svůj sen a věnuje se fotbalu. 

Nyní rozhodl školní parlament o nové adopci. 
Děti si vybraly pětiletou Elisabeth, která 
žije se svou rodinou v kritických podmínkách. 
Všichni se dělí o jedno jídlo denně. 

Elisabeth je navíc albínka, a tak nemá ani 
mezi svými vrstevníky na růžích ustláno. 
Naše podpora jí určitě podstatným způsobem 
zlepší život. Finanční prostředky na pod-
poru získáváme ze sběrů starého papíru, 
a tak vlastně jedna dobrá věc podporuje 
dobrou věc úplně jiného charakteru. 

Již poněkolikáté jsme také podpořili celoná- 
rodní veřejnou sbírku český den proti rako-
vině. Letos je podpora určena pro nádorová 
onemocnění průdušek a plic. 

Cílem sbírky je získání financí na nádorovou 
prevenci, zlepšení kvality života nemoc-
ných a na podporu výzkumu a vybavení 
onkologických center. Květ měsíčku lékař-

ského, jež je symbolem sbírky, bylo možné 
ve škole i v ulicích Veltrus koupit od našich 
deváťáků. Celkem se podařilo prodat 550 
kytiček a vybrat krásných 13 631 korun.

Škola ale má i svoji vlastní dobročinnou akci, 
kterou je Bezva den. Ten se letos konal ve 
čtvrtek 22. 6. na školním hřišti. 

I přes téměř tropické počasí přišlo obrovské 
množství návštěvníků, kteří se mohli podívat 
na taneční, pěvecká či divadelní vystoupení 
žáků ZŠ. Letošní Bezva den byl věnován orga- 
nizaci Pomocné tlapky, které díky ZŠ a ště- 
drosti návštěvníků poputuje přes 30 000 Kč.

Za učitelský sbor: Jitka Černá, Lenka Homolková,  
Ivana Lukavcová, Světlana Racková, Miluše 
Rákosová, Milana Váňová, Martina Voláková, 

Klára Župková. 

Za žák. parlament Martin Hlaváček, 8. ročník.
foto: Světlana Racková, Martina Voláková, 

Klára Župková, Jitka Černá.

Základní škola



15červen 2023

Tvorba veltruských žáků

Básnické prvotiny Jozefa Majerčáka
Jozef je žák osmé třídy veltruské základní 
školy. Své básnické prvotiny představil na 
autorských čteních, která se konala pod 
záštitou místního školního klubu během 

školního roku 2022/2023. Pepa se kromě li- 
terární činnosti věnuje také tanci a hře na 
klavír. 

text: sd

ŠARLATÁN
Šarlatán mu teď rady dává, 
ten váš osud – žádná sláva. 
Děti zas vás obrat zkusí, 
jejich nevděk city dusí.

V práci také štěstí není, 
těžko se to někdy změní. 
Ani láska neosvěží, 
smutně vám ten život běží.

Karty nelžou, milý pane, 
tohle vše se jistě stane. 
Zahnat smůlu těžké není, 
můj amulet všechno změní.

Amulet když od něj koupil, 
poznal časem, že prohloupil. 
Žádná změna, má se hůře, 
tak zakroutil krk té stvůře.

Ztracen
Ztracen v čase i prostoru, 

dívám se hlouběji do svého nitra, 
smetu své slzy ze stolu 

a probudím se do nového jitra. 

Utápím se hluboko v tvém pohledu, 
jsi jak skála neústupná, 

tlačíš mě s sebou kupředu, 
jsi snovou múzou mého života. 

Jak bílý sníh, jak zmrzlé vody, 
tak nepolapitelná, 

má láska jak nekonečné schody, 
tak nepochopitelná. 

Utíkat proti dešti, větru 
je maličkostí. 

Než stačíš říci větu, 
budu již minulostí.

PRO TEBE 
Mohl bych tě tisícekrát mít 

a zároveň tě tisícekrát ztratit,
jak hliněné kuličky,  
co se mnou zestárly.

Láska se nedá koupit, řekla jsi jednou, 
někdy mezi polednem a půlnocí.

Láska se nedá koupit ani ztratit, 
buď je, nebo není, má milá. 
Stejně jako ty tvé úsměvy, 

co mě po ránu probouzí!

Občas něco řekneš  
a mně zatají se dech. 

Prý jsem ještě příliš malý,  
dojímá mě svět.

Ať tak či tak,  
nikdy tě nevyměním  

za žádný z východů slunce,  
ani štěstí, jež mi přes inzerát

všemi hrstmi slibují,  
ani za nové šaty a nový prsten.

Láska se přeci nedá koupit,
vyměnit či poztrácet.

Buď je a nebo není.
Stejně jako štěstí,
kterým jsi mi ty…
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Spolky

Závody se ve veltruském parku  
běhají už celé čtvrtstoletí
Běh veltruským parkem v letošním roce oslavil významné jubileum – 25. narozeniny. 
Zatímco ze začátku se jednalo jen o menší 
místní akci pro děti, dnes jsou to už velké 
závody nejen pro děti, ale i pro dospělé a zá-
vodníci k nám jezdí z nejrůznějších koutů 
republiky. 

Letos se na startovní čáru postavilo úctyhod- 
ných 320 běžců, z toho jich 196 závodilo 
v dětských kategoriích a 124 v dospělých. 

Pokud jde o počasí, to bylo i v tomto roce pro 
běh naprosto ideální, ani teplo, ani zima 
a jedna kratičká přeprška zkropila všechny 
cesty, aby se neprášilo.

vítězové v hlavních  
kategoriích

 ʍ  10 km muži  
Michal Vokrouhlík v čase 36:26,4

 ʍ  5 km muži  
Petr Havelka (Eleven run team) 
v čase 20:06,9

 ʍ  10 km ženy 
Alexandra Loškoski, v čase 40:27,5

 ʍ  5 km ženy  
Šárka suchá (AK Louny) 21:44,1

V soutěži tříd veltruské školy o dort starosty 
města se poprvé v historii závodů podařilo 
vyhrát druhostupňové třídě. 

Vítězem se stala třída 6. C, za kterou běželo 
celkem 16 žáků, a pomohla jim jejich třídní 
učitelka. S děvčaty absolvovala trať 800 m. 

Budeme se na vás těšit příští rok na startu 
26. ročníku Běhu veltruským parkem,  
a to v sobotu 27. dubna 2024. 

text: Martina Voláková
foto: jk, Jan Kadeřábek

Kdopak to tu běžel po Medvědí stezce?
V sobotu 13. 5 vedla veltruským parkem 
Medvědí stezka, tradiční běžecký závod 
dvojic pořádaný AsPV Veltrusy, v němž 
nerozhoduje jen běžecký čas, ale i schopnost 
poradit si s různými úkoly, které vás cestou 
potkají. 

Účastníky čeká třeba lanová lávka nad vodní  
hladinou která dokáže zvednout adrenalin 
i leckterému dospělému, nebo třeba hádání, 
kolik gramů váží záhadná krabička, kterou 
vám rozhodčí na pár okamžiků půjčí do ruky, 
abyste ji potěžkali.

Dohromady závod absolvovalo 66 závodníků 
všech věkových kategorií. Bohužel i na Med- 
vědí stezce se podepsaly covidové pauzy, 
které nabouraly mnohaletou tradici, a na 
závod přichází méně školních dětí, než 
jsme byli dříve zvyklí. Ale nezoufáme si...

Těší nás, že tak startovalo 20 předškoláků 
v doprovodu rodičů, a běželo také 5 dvojic 
dospělých. To nám dává naději, že snad 
Medvědi ve veltruském parku v příštích 
letech nevymřou.

text: Lenka Měšťánková

Neděle 14. 5. 2023 patřila atletům i atletkám 
z Veltrus a okolí. Děti se sešly ráno na hřišti 
ZŠ Veltrusy, kde celý atletický víceboj zahájily 
slavnostním nástupem. Pak se podle katego- 
rií rozutekly na jednotlivé disciplíny a změ- 
řily své síly ve vytrvalostním běhu, sprintu, 
skoku do dálky a hodu. 

Celý den bylo slunečno, což pomohlo poho-
dové náladě soutěže. Sportovní atmosféra 
závodu rozhodně nechyběla, všichni si navzá- 
jem fandili a povzbuzovali se.

Den ve znamení atletického víceboje 
Organizátoři si letos připravili občerstvení 
v podobě párku v rohlíku, takže si všichni po 
zasloužených výkonech nacpali bříška 
a mohli jít domů regenerovat namožené 
svaly. 

Tohoto ročníku víceboje se zúčastnilo 48 dětí  
a 11 dospělých. Všem děkujeme za účast, 
budeme se na Vás těšit příští rok. Sportu 
jednou Na zdar! 

text: Dan Koš
foto: Barbora Bělková
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Spolky

Školní rok 2022–2023 v Havránku HAVRÁNEK

rodinn é
centru m

Blíží se konec školního roku, a tedy i prázd-
niny pro naše rodinné centrum. Tento rok 
jsme nabídli čtyři kurzy pro rodiče s dětmi 
do 3 let, kurz kytary pro školáky, kurz 
kutílka a herničku. 

Zorganizovali jsme lampionový průvod, 
karneval o masopustu a pomáhali na 
akcích jako je Adventní tvoření na zámku 
a Happening na starém mostě. 

Ke konci školního roku jsme díky iniciativě 
paní Petry Wandrolové připravili dvě inter- 
aktivní divadélka. 

Těšíme se na nový školní rok a s radostí Vám 
můžeme oznámit, že proběhne již pod vede- 
ním paní Pavlíny Křivánkové. 

Máte chuť vést svůj vlastní kurz pro rodiče 
s dětmi, pro starší děti nebo dokonce pro 
dospělé? Neváhejte a ozvěte se nám na 
e-mail info@rchavranek.cz. Lektorky ma-
minky se průběžně vracejí do práce a my 
stále hledáme a oslovujeme nové. 

Krásné letní prázdniny Vám přeje Rodinné 
centrum Havránek!

text a foto: Jana Suchá

Zpětně přejeme bývalému velice 
aktivnímu členovi redakce Veltruských 
listů, Janu Novotnému, vše dobré ke 
krásným 90. narozeninám! 

Milý Jendo, hodně zdraví, dobré nálady  
a pozitivních myšlenek přejí všichni bývalí 
i současní členové redakce.

Přání k narozeninám
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Spolky

Klub seniorů se probouzí k činnostiKlub seniorů se probouzí k činnosti

Začátky šipkařského 
týmu Havranů

Dalo by se říct, že s letošním probouzejícím 
se jarem se probouzí k činnosti také Klub 
seniorů Veltrusy. Přispívá k tomu i nové zá-
zemí, které díky městu máme k dispozici po  
otevření komunitního centra u Havrana 
(dále jen KC) a také to, že nás těší se setkávat.

Oficiálně jsme se sešli na březnové výroční 
členské schůzi v restauraci Na Závisti, 
jíž se zúčastnila většina zaregistrovaných 
členů. Poprvé od našeho založení (v roce 
2020) jsme přijali rozhodnutí vybírat roční 
členské příspěvky, které umožní žádat 
o dotace s naší spoluúčastí. 

Prostory KC už od jeho otevření využíváme 
ve čtvrtek odpoledne ke zdravotnímu cvi-
čení pod vedením paní J. Králové. O cvičení 
je velký zájem, kapacita studia v horním 
poschodí je omezena na 12 cvičenců – nejen 
seniorů. 

Zájemci mají možnost zacvičit si také kaž-
dou středu v tělocvičně školy od 18 hodin. 

V březnu a dubnu pro nás paní Králová při- 
pravila dva na sebe navazující semináře 
spoušťové body bolesti, spojené s praktic-
kými ukázkami. Oba semináře posluchače 
velmi zaujaly. Další seminář, Reflexní body, 
se připravuje na červen.

Oblíbené mezi našimi členy jsou hudební 
akce, pořádané spolu s KC – nejen klasická 
hudba, ale i jiné žánry. Vystoupení country 
skupiny Chvatěrubské brnkačky mělo tako-
vý úspěch, že se za 14 dní znovu opakovalo. 
A v červnu se připravuje další.

Chodíme do tanečních. Podařilo se nám 
přesvědčit manžele Horákovy, aby nám 
předali něco ze svého tanečního umění. 
Jednou týdně dvě hodiny trénujeme tanec 
pod jejich vedením – další zájemci (páry) 
jsou vítáni. 

Pravidelně či nepravidelně se scházíme na 
„povídání o životě“ (někdo říká „na táčky“) 
po skupinkách, které mají k sobě blízko, 
a to buď v cukrárně – sokolky, nebo v kavár-
ně v přízemí KC.

O avizovanou prohlídku veltruského zámku 
(okruh Marie terezie) dne 24. 5. 2023 byl 
obrovský zájem, rezervovaný počet míst se 
velmi rychle zaplnil. Po dohodě ji můžeme 
zopakovat.

Ve spolupráci s KC se konala dne 1. 6. 2023 
Beseda s právníkem JUDr. V. Hůlou na téma 
ohrožení seniorů – hrozby dnešní doby. 

slavnosti růží na zámku Veltrusy se letos 
konaly 10. června – tuto vydařenou akci 
opět společně navštívíme (sdělení pro členy 
klubu).

Koncem června proběhla plavba lodí po 
Vltavě, na kterou jsme se vydali z přístavu 
v Nelahozevsi.

Další zájemce o členství v Klubu seniorů 
Veltrusy rádi uvítáme, stejně tak další dobré 
nápady.

text: Alena Kohlová,  
předsedkyně klubu

foto: Pavlína Křívánková,  
Ludmila Hrubešová, Alena Kohlová

V poslední době se mezi populární sporty dostávají šipky, a i my 
jsme rádi, že jsme dali dohromady šipkařský tým Havrani Veltru-
sy. Většina z nás začala hrát šipky během covidu, ale máme mezi 
námi i stálice, kteří hrají šipky už přes 20 let. 

Začalo to pouhými turnaji mezi námi, ale touha se zlepšovat a po-
sunout se dál nás vedla k založení klubu a přihlášení se do soutěže. 
Máme za sebou první sezónu, a i když jsme skončili předposlední 
všechny nás to moc bavilo a věříme v lepší výsledky do dalších let.

text a foto: Lukáš Smetana,
kapitán Havranů Veltrusy 

VERNISÁŽ VÝSTAVY  
FOTOGRAFIÍ
OLDŘICHA MĚRKY

Fotografie bývalého  
sportovního letiště v Kralupech

ČTVRTEK 13. 7. 2023
18:00

KOMUNITNÍ CENTRUM U HAVRANA
CHOTKOVA 65, VELTRUSY

kcveltrusy@gmail.com

Pozvánka
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Městská knihovna

Podívejte se na 
web knihovny 
Veltrusy

Nákupem na veletrhu se náš knižní fond roz- 
rostl o 18 svazků. U celkem jedenácti nakla- 
datelství bylo zakoupeno: 8 svazků naučné 
literatury pro dospělé, 3 svazky beletrie  
pro dospělé, 4 svazky beletrie pro děti 
a 3 komiksy pro mládež. 7 svazků je obo-
haceno o věnování autorů naší knihovně.

Také jsme získali autogram do již dříve za- 
koupené knihy Aleny Mornštajnové, Les 
v domě.

text a foto: Jitka Lísková

Nabízíme novinky z veletrhu knihy v Praze

naučná literatura pro 
dospělé

 ʍ  Podzemní památky středních 
Čech – výpravná populárně naučná 
publikace

 ʍ Stydlivost … a co s ní?
 ʍ  Nenech si to líbit! Ochrana dí-

těte před sexuálním zneužitím

 ʍ  Jung C. G.: Vývoj osobnosti –  
dětská psychologie, výchova a individuace

 ʍ  Modrá krev. Po stopách českých 
šlechtických rodů – knižní zpracování 
úspěšného seriálu – s autogramy!

 ʍ  Jandečková V., Kocián M.: Akce 
Kámen – Populárně naučný komiks 
přibližuje téma komunistických zločinů 
z doby po únorovém převratu – s auto-
gramy!

knižní veletrh svět knihy v praze byl opět příležitostí k nahlédnutí do bohaté produkce 
našich nakladatelství i k několika krátkým setkáním se známými spisovateli..

beletrie pro děti
 ʍ  Horáček, P.: Nejkrásnější 

místo na světě – s autogramem 
a obrázkem!

 ʍ  Rex A.: Konečně doma – malá 
holčička, její kočka a malý mimozemšťan 
na cestě za dobrodružstvím a záchranou 
maminky. Pro věk 8+

 ʍ  Žáček J.: Z pohádkové postýlky – 
ilustrace Adolf Born – s autogramem!

 ʍ  Peřina T.: Tam uvnitř něco je – 
básničkové horory, ilustrace František 
Skála

komiksy pro mládež
 ʍ  Kočičí rytíř a soumrak démonů – 

tchajwanská manga (komiks)

 ʍ Avengers: Do nitra Phoenix
 ʍ SpongeBob

beletrie pro dospělé
 ʍ  Cubeca: Ohnivá stopa – historická 

detektivka, Francie, 20. léta 20. století – 
s autogramem!

 ʍ  Svobodová I.: Přestaň se bát – 
3 detektivní příběhy – s autogramem!

 ʍ  Weaver T.: Stín ve dveřích – 
thriller
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Rozhovor

Letadlo vzniká souborem kompromisů... 
rozhovor s oldřichem ritterem o spolupráci, odpovědnosti a pečlivosti při opravách 
letadel i o překážkách, které stavěl do cesty minulý režim.
jak jste se vůbec dostal 
k letadlům?
Na místě, kde dnes stojí chemická továrna 
Kaučuk – synthos, bylo od let 1935–1936 až 
 do roku 1958 letiště Aeroklubu Kralupy 
a vedle staré, dnes již neexistující, silnice 
vedoucí z Veltrus do Kralup také dílny pro 
výrobu a opravy letadel, nazývané podle 
majitele „Kochmanka“. 

S rodiči jsem bydlel na okraji Veltrus a nad 
domkem po celý rok létala startující letadla 
ve výšce okolo 100 metrů. Ze školních tříd 
místní školy byla vidět letištní plocha a pro-
voz na ní, když se tam létalo. Ve škole byl 
modelářský kroužek, kde se pod vedením 
pana Aloise Derky stavěly modely letadel. 

Pan Derka mne již v předškolním věku svezl 
v letadle na kralupském letišti, kde létal 
v aeroklubu. Začal jsem také stavět modely 
letadel a později je vymýšlet a kreslit jejich 
výkresy. Letadla mne již v těchto letech 
natolik upoutala, že se stala mým hlavním 
zájmem a chtěl jsem se stát jejich konstruk-
térem. 

Tato myšlenka a touha se mi postupně stala 
životním cílem. Cesta k němu však díky 
živnostenskému původu a soudruhům 
nebyla vůbec jednoduchá. Neměl jsem šanci 
jít studovat na střední školu, vše bylo pod-
řízeno organizovanému nucenému náboru 
vycházejících žáků pro chemické profese, pro 
Kaučuk ve výstavbě. 

Nakonec jsem skončil v podniku Autobrzdy 
Kralupy, kde jsem se vyučil provozním zá- 
mečníkem a opravoval obráběcí stroje. 

V roce 1964 v souvislosti s reorganizací  
Autobrzd a náběhem výroby cvičného prou- 
dového letadla Delfín ve středočeských 
strojírnách Vodochody (dnes Aero) jsem 
odešel do Vodochod, kde jsem pokračoval 
na dílně ve své původní profesi. Po vojně 
jsem dálkově vystudoval strojní průmys-

lovku v Praze a následně zvládl dálkově i tři 
roky na čVUt. 

S létáním jsem tehdy začal na letišti v Hoříně 
u Mělníka a po jeho zrušení v něm pokračo-
val na letišti sazená v Aeroklubu Kralupy 
do roku 1976, kdy mi to soudruzi z Aera při 
prověrkách zakázali. 

Byl jsem ženatý a má tehdejší manželka měla 
sestřenici provdanou do zapovězeného 
západního Německa. Důvod zákazu tedy 
byl – nebezpečí úletu, ale pracovat ve 
vývoji Aera jsem mohl dál…

jaká tedy byla vaše 
další činnost v aeru 
vodochody?
Po dokončení čtvrtého ročníku průmyslovky 
v roce 1970 jsem přešel do konstrukce pří- 
pravků, kde jsem věnoval montážním 
a sestavovacím záležitostem. 

Od počátku roku 1973 jsem začal pracovat 
v konstrukci vývoje letadel. Poznal jsem tu 
mnoho významných odborníků z oblasti 
aviatiky (J. Vlček, K. Dlouhý, M. Musil, 
J. Mikula), od nichž jsem se mnohé naučil.

Při konstrukci letadla vždy platí:
„Letadlo je, jakožto složitý technický výtvor, vý- 
sledkem práce pracovního týmu složeného 
z odborníků mnoha profesí, a je vždy souborem 
těžkých kompromisů. Všichni, kdo pracují na 
jeho konstrukci a vývoji se při své práci musí 
touto skutečností řídit. 

Tato práce vyžaduje osobní zapálení pro věc, 
znalosti z aerodynamiky, pevnosti letadel 
a dalších souvisejících technických oborů, vždy 
je vyžadována maximální pečlivost a osobní od- 
povědnost. Konstruktér se nesmí bát jít mezi 
lidi na dílně a obhajovat své „výtvory“, ale musí 
umět přijmout i kritické připomínky a nápady, 
které zjednoduší budoucí výrobu a mohou vést 
i k dalšímu zdokonalení letadla nebo jeho dílů.“

na jakých projektech 
jste pracoval?
Během své činnosti ve vývojovém oddělení 
Aera jsem se zúčastnil prací na vývoji verzí 
letadla L39, z nichž nejvýznamnější byla 
verze L39 Ms (L59) kde jsem byl pověřen 
technickým řízením zástaveb vybavení 
letadla s následnou vzájemnou koordinací 
mezi konstrukcí a výrobou prototypů. Za práci 
na tomto letadle a předchozí činnost ve 
vývoji letadel mi byl v roce 1986 přiznán 
atestací III. vědecko-technický kvalifikační 
stupeň pro obor letectví.

V období mezi lety 1987–1988 jsme spolu 
s ing. Janem Vlčkem, synem již v té době 
nežijícího hlavního konstruktéra, a několika 
dalšími spolupracovníky vytvořili konstrukční 
skupinu zabývající se novou generací cvičných 
letadel a sledující jejich světový vývoj. 

Zpočátku to bylo malé letadlo L19 Kantor, 
které mělo být náhradou za již dosluhující 
zlínská letadla řady trenér Z-126 až Z-726 
a letadel Z-42 a Z-43 a později i navazující 
cvičný letoun s pracovním označením X3t.

jak studie a projekty 
probíhaly? kdo o nich 
rozhodoval?
Studie a projekty těchto letadel probíhaly ve 
spolupráci s velitelstvím letectva českoslo- 
venské armády na Ministerstvu národní 
obrany. 

Vše nakonec bylo v rámci studie rozpraco-
váno do delšího časového období ve vazbě 
na další vojenská letadla s označením NVs – 
Nový výcvikový systém. Jeho součástí byl 
přeprojekt proudového nadzvukového 
letounu s vysokou manévrovatelností 
s označením L49 pro pokračovací výcvik před 
přechodem na bitevní letouny typu MiG-29 
a su-27. Velitelství letectva mělo o letadla 
zájem. 
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Rozhovor

Generální ředitelství Aera v Letňanech a ve- 
dení Aera Vodochody byly ovšem zásadně 
proti. Ve svém přístupu k vývoji letadel se 
řídily filosofií: „Do roku 2010 je zajištěn trvalý 
odbyt letadel L 39 do SSSR a další východních 
zemí, není teda třeba nic vyvíjet“. 

Vývoj letadla znamená starosti, problémy, 
rizika, tak proč si komplikovat pohodlný 
život? Projekty nakonec v roce 1990 skončily 
na mrtvém bodě. Současnost výcviku vojen- 
ských pilotů ve světě i u nás však ukazuje, že 
naše úvahy a myšlenky byly správné. 

k jakým projektům jste 
se dostal v 90. letech?
V letech 1990–1993 jsem se zabýval letad- 
lem L139, jeho upraveným zavěšením mo-
toru v draku letadla a západní avionikou. 
Byl postaven pouze v jediném exempláři 
s imatrikulací 5501. 

Mým posledním letadlem do odchodu z Aera 
bylo dnes už legendární letadlo L-159 Alca, 
používané naším armádním letectvem, které 
vzniklo jako „nechtěné dítě”. Zde jsem navrhl 
zástavbu motoru F 124GA-100 a věnoval se 
rekonstrukci přední části trupu s radarem 
Grifo-L a navigačním systémem INs/GPs, 
který má velmi vysokými nároky na přesnost 
zástavby do draku letadla a navazující nive- 
laci letounu. 

To vedlo k CNC výrobě prvního velkého fré- 
zovaného monolitického dílu, s čímž v Aeru 
nebyly zkušenosti a velmi obtížně se prosa- 
zovalo. 

co jste dělal pak, po  
odchodu z aera?

Po odchodu z Aera jsem ve firmě Wolfsberg 
řídil rekonstrukci trupu letadla Raven 257. 
Pak následovala zásadní přestavba celého 
letadla za účelem zjednodušení konstrukce, 
zvýšení technologičnosti výroby a zásadní 
zlepšení aerodynamiky letadla. 

Majitelem jsem byl pověřen vedením kon- 
strukce a projektu Raven 257 a tím, že letadlo 
splní požadavky civilních předpisů a také 
absolvuje certifikační proces pro splnění 

požadavků předpisu, aby mohlo být sériově 
vyráběno. 

Během přípravy certifikace letadla jsem tak 
měl možnost poznat řadu dalších leteckých 
specialistů pracujících na českém Úřadu 
civilního letectví. Ve vedení firmy mezi tím 
však došlo k personálním změnám a pak 
tzv. k „tunelování“ firmy. 

Došlo k velmi tvrdému konfliktu s vedením 
firmy. Za těchto podmínek bylo splnění poža- 
davků leteckých předpisů a získání certifikace 

typu absolutně vyloučené. Funkci jsem po- 
ložil a o stavu informoval majitele. Majitel 
A. Clark následovně přijel neohlášen se 
svým ekonomem, udělal finanční audit, ve-
dení firmy vyhodil a v krátké době nahradil 
lidmi propuštěnými od ukrajinské letecké 
firmy Antonov. 

Později jsem pracoval pro firmu Aerosette 
v Chrastavě na dvoumístném UL letadle 
MH-46 Eclipse. Podnik ukončila nečekaná 
povodeň v Chrastavě, která prostory firmy 
totálně vyplavila a ta ukončila činnost. 

Bylo vyrobeno 5 kusů. Další moje činnost 
směřovala do Mladé Boleslavi do Nadace 
Metoděje Vlacha, kde měli rozestavěnou 

UL repliku německého historického letadla 
Klemm-25 z předválečného období. 

Základní stavba letadla probíhala zpočátku 
v leteckých dílnách v Medlánkách u Brna, 
dokončení v Rumburku a Mladé Boleslavi. 
Letoun byl úspěšně zalétnut a létá k plné 
spokojenosti v Leteckém muzeu Metoděje 
Vlacha v Mladé Boleslavi. 

jak jste se poznal s lidmi 
z let repair?
Občas jsem si zašel na pivčo do restaurace 
česká koruna, kde jsem se dozvěděl, že v díl- 
nách bývalého kovodružstva u točíků  
se opravují stará letadla. Bylo mi řečeno  
kamarádem „Kádou“: „Tak se zastav a uvidíš“. 

Zastavil jsem se a viděl rozestavěné křídlo 
Messerschmittu Me Bf 109. Tak jsem poznal 
Petra částku a Romana Klímu,majitele 
společnosti zabývající se renovací a opra-
vami star ých letadel do letuschopného  
stavu. A od té doby v tom jedeme společně. 

Děkuji za Vaše vzpomínky a přeji ještě hodně 
zajímavých kousků na opravu.

text: jk
foto: jk, Oldřich Ritter

Budu rád, když se mi ozvou pamětníci kralupského letiště  
a Kochmanky, ocením jakékoliv další související informace,  
předem děkuji. Tel.: 723 855 047

Inzerce
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Z historie

Původní podoba zahradního paláce Althan z roku 1712

Zámek Veltrusy je vzácným příkladem ba-
rokního umění, jak ve své původní podobě  
lusthausu – letohrádku, tak i po provedených 
rozsáhlých stavebních úpravách. 

Jeho unikátnost spočívá v tom, že se jedná 
o nejstarší dochovanou architekturu cent- 
rálního reprezentativního sálu s válcovým 
jádrem v exteriéru a bočními křídly ve tvaru 
ondřejského kříže (připomínajícího písme- 
no X).

Původ tohoto půdorysu sahá až do konce 
první poloviny 17. století k italským a fran-
couzským vzorům, které Johann Bernhard 
Fischer z Erlachu vyšperkoval a rozšířil v ná- 
vrzích městských paláců u Vídně na přelomu 
17. a 18. století. Giovanni Battista Alliprandi 
pak přenesl odkaz této novátorské a módní 
architektury na české území. 

Ondřejský kříž zámku Veltrusy: unikátní 
barokní architektura s vídeňskou inspirací

Nejstarší a ve své době jediný realizovaný 
návrh tohoto zvláštního půdorysu se nachá-
zel u dnes již neexistujícího zahradního 
paláce Althan v Rossau u Vídně.

V roce 1704 pobýval obnovitel slávy svého  
rodu, Václav Antonín Chotek (1674–1754), 
několik týdnů právě ve Vídni. Z jeho deníku 

můžeme vyčíst, že 7. července odpoledne od- 
cestoval z Úholic a do hlavního města rakou- 
ské monarchie dorazil 12. července. Domů 
se pak vracel 5. srpna.

S největší pravděpodobností navštívil také 
zmíněný zahradní palác (letohrádek) hrabě- 
cího rodu Althanů v Rossau. Zda čerpal z to- 
hoto místa inspiraci k výstavbě veltruského 
zámku sám Chotek či projektující architekt, 
se již nedozvíme. Nicméně podoba obou 
staveb je až zarážející.

Veltruský zámek s průchozí salou terrenou 
nás i po třech stoletích stále fascinuje svou 
nekompromisní elegancí a dokonalostí. Jeho 
výjimečná architektura připomíná nezapo-
menutelné umělce své doby a zařazuje ho 
mezi skvosty 18. století na našem území.

Historie stavby althanského paláce, vídeňské 
inspirace veltruského zámku, začala kolem 
roku 1687, kdy hraběcí rod Althanů zakou-
pil rozsáhlý pozemek v Rossau.

Tato významná rodina působila i v Čechách 
a na Moravě, například ve Vranově nad Dyjí. 

Palác, původně nazývaný Althanský, byl prav- 
děpodobně postaven mezi lety 1689 a 1693, 
ačkoliv některé zdroje uvádějí, že se tak stalo 
až někdy kolem roku 1700. Přesná identita 
hlavního architekta není stoprocentně potvr- 
zena, ale J. B. Fischer z Erlachu byl pravdě-
podobně inspirací a Domenico Egidio Rossi 
mohl být výkonným architektem.

Stavebníkem paláce byl Jan Kryštof hrabě 
Althan (1633–1706), císařský komorník 
a lovčí. Poté co zemřel, zdědil palác jeho syn, 
císařský válečný rada a generál jezdectva 
Gundakar Ludvík Josef hrabě Althan, jenž 
ho 30. června 1713 prodal říšskému městu 
Vídni. Palác zůstal po dobu pěti let nevyužitý, 
až v roce 1718 se našel nájemník na léto, a to 
kněžna thurn-taxis. Řada povodní na řece 
Dunaji odradila mnoho významných osob-
ností od získání této nemovitosti.

Poté, co byla budova nějakou dobu prázdná, 
zde magistrát zřídil veřejné dunajské lázně 
a části zahrady u řeky byly opuštěny.

Teprve v roce 1754 byl palác prodán bankéři 
a obchodníkovi, Johannu Georgu schulle-
rovi, který v hospodářských budovách zřídil 
továrnu na kaliko (tkanina). V roce 1776 Mezi vývojová etapa veltruského zámku, kolem roku 1800 (kresba Luisa Chotková)

Půdorys zámku Veltrusy v 2. pol. 18. století

Původní půdorys paláce Althan kolem r. 1700

STÁTNÍ ZÁMEK
VELTRUSY
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Z historie

Zahradní palác Althan-Puthon v roce 1820

Zahradní palác Althan v roce 1869

vídeňská matrika uvádí jako majitelku paláce 
Althan „vdovu“ Evu Barbaru schullerovou.

V roce 1777 převzal podnik její syn z prvního 
manželství, privilegovaný velkoobchodník 
Johann Baptist Pouthon (1745–1816), jenž 
se v roce 1792 stal baronem. Nechal rozšířit 
a modernizovat podnik, včetně výroby  
dopřádacích strojů v nově postavené hospo- 
dářské budově. Samotný palác pak sloužil vý- 
hradně k obytným účelům. Došlo k jeho 
úpravám,jako např. k odstranění barokní-
ho dvojramenného schodiště a přestavbě 
barokní zahrady na anglický park.

Majetek pak zdědili synové Johann Baptist 
a Karel v roce 1816. Poté z poloviny přešel 
do vlastnictví dcery Johanna Baptista mla- 
dšího a nakonec se 31. března 1845 dostal 
do výhradního vlastnictví Karla – zemřel 
25. května 1863. Ten jej následně odkázal 
synu Rudolfovi. 

Několik potomků Johanna Baptista, svobod- 
ného pána Puthona (Pouthona), se také 
vyznamenalo v rakouském obchodu, vládě, 
kultuře a vojenství.

V průběhu výstavby Franz-Josefs-Bahnhof 
(vídeňské nádraží Františka Josefa), kdy se  
z výletní lokality Rossau postupně stávala 
městská čtvrť, byl palác v roce 1869 zbořen. 
Dne 23. června 1870 byl zahájen provoz na 
trati Vídeň – Eggenburg a 4. června 1872 
byla provizorní stanice nahrazena nynější 
nádražní budovou.

Zahradní palác Althanů měl příčně oválný 
centrální pavilon a čtyři radiálně připojená 
křídla s půdorysem ve tvaru ondřejského 
kříže. Mezi dvojicemi křídel na podélné 
ose se nacházely oktogonální (osmiúhelné) 
spojovací krčky. 

Na rozdíl od původního veltruského zámku 
byla boční křídla paláce Althanů delší a byla 
rozdělena na dva pokoje, stejně jako později 
rozšířený veltruský zámek. Spolu s centrál- 
ním pavilonem byla křídla opatřena plochý- 
mi střechami a sochami. Klasické zastřešení 
paláce bylo realizováno až v 19. století.

Stavební podobu veltruského zámku může- 
me v Čechách najít na zámku Liblice, který je 
prvotní stavbou J. B. Alliprandiho tohoto 
typu. Jedná se však o budovu s půdorysem 
písmene „H“, kde přízemní sala terrena není 
průchozí. Další obdobu „veltruského” půdo- 
rysu nalezneme taktéž u fary v tuklatech 
a loveckých zámečků Karlov a Diana.

Architektura ondřejského kříže je v Evropě  
zastoupena pouze v případě dnes již neexi- 
stující podoby zámku Malgrange ve Francii 
a zachovaného komplexu královského 
paláce „Palazzina di Caccia di stupinigi“ 
v Itálii, postaveného až v roce 1733. 

Italský palác má však ústřední prostor hlavní 
budovy oválný, což činí veltruský zámek 
s centrálním válcovým jádrem jedinou exi- 
stující architekturou tohoto typu na světě.

j. b. fischer z erlachu
Autor návrhu paláce Althanů Johann Ber- 
nhard Fischer z Erlachu (1656–1723) byl 
dvorní architekt tří císařů a prince Evžena 
savojského. 

Patřil mezi ty nejvlivnější rakouské archi- 
tekty vrcholně barokního období, jehož 
význam zasáhl a nasměroval celou střední 
Evropu. V roce 1696 byl povýšen do šlech-
tického stavu.

Jeho práce ovlivnily, především prostřednic- 
tvím G. B. Alliprandiho, vývoj architektury 
v zemích Koruny české a tvorbu původně 
zámeckého letohrádku ve Veltrusích. Jeho 
nerealizované dílo zahradního paláce pro 
knížete Liechtensteina ve Vídni mělo vliv 
na Alliprandiho návrh zámku v Liblicích.

Fischer z Erlachu se stal mimo jiné hlavním 
propagátorem nových architektonických 
tvarů staveb, kde se do popředí dostává 
ústřední válcové jádro na půdorysu kruhu 
či oválu, ze kterého vystupují boční křídla. 

Jeho dílo spojuje tradice římského baroka 
s francouzskými klasicizujícími tenden- 
cemi, což významně dokazuje stavba císař- 
ského zámku schönbrunn ve Vídni. Byl též 
uznáván také jako medailér, dekoratér, 
sochař, kreslíř a teoretik umění.

Zanechal stopy nejen ve Vídni, salcburku 
či Praze (palác Clam-Gallas), ale taktéž ve 
Vranově nad Dyjí (sál předků, kaple, 
konírny), Jaroměřicích nad Rokytnou 
(zámek) a Lednici (čestný dvůr, konírny). 
Dalšími stavbami, které navrhl, jsou napří- 
klad zámeček Neuwaldegg se zámkem 
Niederweiden.

G. B. Alliprandi
Giovanni Battista Alliprandi (1665–1720), 
s největší pravděpodobností autor zámku 
ve Veltrusích, byl vynikající barokní archi- 
tekt italského původu, působící v čechách. 
Vedle Jana Blažeje santiniho-Aichela 
a Kryštofa Dientzenhofera je nejvýznam- 
nějším českým architektem vrcholného 
baroka.

Byl značně ovlivněn vídeňskou architektu-
rou své doby, a to Domenicem Martinellim 
a Johannem Lukasem von Hildebrandtem.

Významný vliv na jeho stavební tvorbu měl 
taktéž J. B. Fischer z Erlachu, jehož osobité, 
vrcholně barokní pojetí architektury přenesl 
Alliprandi do Čech. A to zejména při konci- 
pování zámeckých a palácových staveb 
s ústředním sálem oválného půdorysu. 
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tónech Mozartova Requiem přeneseme 
i do časů ještě dávnějších…

Během této noci lze také zcela netradičně 
zhlédnout celé vrchní patro hlavní zámecké 
budovy, tzv. piano nobile, v jediném prohlíd- 
kovém okruhu. Vzhledem k tomu, že je o tyto 
kostýmované prohlídky vždy velký zájem, 
vřele doporučujeme lístky na akci zakoupit 
on-line na webu zámku. 

text: Barbora Marešová
foto: Ivana Nohejlová

Svou tvorbou se zabýval především v Praze, 
středních a východních čechách. 

Alliprandiho stavby vždy dosahovaly vysoké 
umělecké úrovně v koncepci i v detailu. Ze- 
jména pak jeho zámky v Liblicích (hrabě A. J. 
Pachta z Rájova) a ve Veltrusích (hrabě V. 
A. Chotek), palác Přehořovský (Lobkovic- 
ký) s výrazným zahradním průčelím a jeho 
centrální kostely v Benešově a v Kuksu 
zůstávají trvalou hodnotou českého vrchol-
ného baroka. 

V roce 1690 je prvně doložen v Čechách, nej- 
prve jako polír při stavbě poutního kostela 
na Chlumku u Luže. od roku 1697 žije trvale 
v Praze, kde se stává architektem hraběte 
H. J. černína s platem 600 zlatých ročně. 

Dalšími významnými zaměstnavateli se pro 
Alliprandiho stávají František Karel hrabě 
Přehořovský, majitel konopišťského pan- 
ství, hrabě František Antonín Špork, císař- 
ský komorník, místodržící a tajný rada 
hrabě Jeroným Colloredo a hrabě Franti-
šek Václav trautmannsdorf. 

Později staví či přestavuje řadu šlechtických 
paláců a domů i kostely řádu piaristů. 
Roku 1706 je jmenován c. a k. vrchním sta- 
vitelem pražského opevnění. 

A konečně roku 1709 se stává měšťanem na 
Malé straně v Praze a staví sám sobě dům 
 v ostruhové (dnešní Nerudově) ulici.

V posledních letech života pak působil jako 
stavební mistr při stavbě kostela sv. Petra 
ve Vídni.

text: Kamil Kristen Brzák
foto: archiv autora

Inzerce

Co se dělo na zámku  
a co nás ještě čeká STÁTNÍ ZÁMEK

VELTRUSY

Z historie Zámek a park

Vstupenky na 
prohlídky lze 
zakoupit přes 
web zámku

Slavnosti růží… Přestože nám příroda nebyla 
nakloněna, kvůli chladnému počasí neroz-
kvetl dostatek růží, a nemohla se tak konat 
soutěžní výstava, dopadl růžový víkend nad 
očekávání dobře.

Letos poprvé byl program doplněn i speciál- 
ními kostýmovanými prohlídkami s příbě- 
hem dvou hraběnek bezmezně milujících 
květiny. Ve spolupráci s metodickým cent- 
rem zahradní kultury v Kroměříži jsme pro 
návštěvníky připravili odborné přednášky 

o pěstování růží a o chorobách a škůdcích 
v ovocnářství. Občerstvení v zámeckém 
areálu nabízelo tematická jídla a zákusky. 
Akce byla podle návštěvnosti zámeckých 
prohlídek velice zdařilá a napřesrok budeme 
doufat v hezčí počasí, aby se mohla uskuteč-
nit i soutěžní výstava.

Další akce, která nás na veltruském zámku 
čeká, je Hradozámecká noc 26. srpna od 
půl osmé večer. Letos s názvem Requiem 
za Amadea. Je tomu právě 40 let, co se na 
zámku natáčel slavný film Miloše Formana – 
Oscary ověnčený Amadeus. Proto nás tento 
rok Hradozámecká noc zavede do doby, kdy 
filmování tohoto snímku probíhalo. Setkáme 
se s postavami známými i méně známými 
i s obskurními postavičkami, typickými pro 
období normalizace. A kdo ví, třeba se na 
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Inzerce

INTERIÉRY  

LUBOŠ LIBICH
ŽALUZIE A ROLETY 
SÍTĚ PROTI HMYZU

DVEŘNÍ ROLOVACÍ SÍTĚ

VINYLOVÉ PODLAHY
PLOVOUCÍ PODLAHY

MALÍŘSKÉ PRÁCE
PRANÍ KOBERCŮ A SEDACÍCH SOUPRAV

SHRNOVACÍ DVEŘE NA MÍRU
FÓLIE NA OKNA

Zaměření a cenová nabídka zdarma

mobil: 777 309 315, 606 386 916 
tel./fax: 315 781 505  

e-mail: interiery.libich@seznam.cz
adresa: Štěpána Bendy 584, Veltrusy 277 46
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Inzerce

RYCHLÝ INTERNET A MODERNÍ TV
Internet Volání Televize Podpora 24/7

Rychlý a stabilní internet za výhodné ceny již od 299 Kč měsíčně. Pro přenos internetu používáme 
moderní technologie a routery Mikrotik. Nově instalujeme i k zákazníkům gigabitové technologie.

NABÍDKU VŠECH TARIFŮ a DOPLŇKOVÝCH SLUŽEB NAJDETE NA NAŠICH STRÁNKÁCH 

Volejte NONSTOP    777 774 221 www.sys-data.com

P a M TÝŘ

T
R

UHLÁŘSTV
Í P. a M. Týř

Vyrábíme na zakázku
 l kuchyňské linky
 l schodiště
 l vestavné skříně
 l dveře interiérové i vchodové
 l pergoly
 l kancelářský nábytek

V cihelnách 622, Veltrusy

info@zakazkove-truhlarstvi.cz
www.zakazkove-truhlarstvi.cz

m
ob

il: +420 721 852 018
+420 602 149 243
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Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu 
Škoda Kamiq: 5,5 – 6,3 l/100 km; 120 – 144 g/km

Škoda Kamiq 
Teď to klapne!

Pořiďte si svůj vysněný vůz v akční nabídce, se kterou to určitě klapne. Model Škoda Kamiq 
nyní pořídíte již za 4 444 Kč měsíčně s předplaceným servisem a prodlouženou zárukou 
na 5 let zdarma. Nabídka platí při financování Chytře se Škoda Financial Services. Pro více 
informací navštivte naši autorizovanou prodejnu, nebo nás kontaktujte online či telefonicky.

Předplacený servis  na 5 let, 
nebo 100 000 km zdarma

Prodloužená záruka  na 5 let,  
nebo 100 000 km zdarma

Vzorový příklad úvěru na vůz Škoda Kamiq Ambition 1,0 TSI 70 kW v ceně 509 500 Kč, při financování se Škoda Financial Services v ceně 509 500 Kč, splátka předem  
203 800 Kč (40 %), výše úvěru 305 700 Kč, poplatky za uzavření a vedení smlouvy 0 Kč, celkové platby za úvěr 376 936 Kč, celkové platby za úvěr vč. pojištění 417 112 Kč, RPSN  
vč. pojištění 11,272 %, délka úvěru 48 měsíců, poslední nerovnoměrná splátka 203 800 Kč, měsíční splátka úvěru 3 607 Kč, měsíční splátka úvěru vč. pojištění 4 444 Kč, úroková 
sazba p. a. 6,90 %. Součástí finanční služby je pojištění od Allianz pojišťovny, které je kalkulováno ve variantě „pojištění bez garance pojistného“, tzn. že se cena pojištění bude vždy 
 k výročí smlouvy měnit podle aktuálních sazeb pojistného. Zahrnuté pojištění obsahuje havarijní pojištění, povinné ručení (10% spoluúčast) s uznáním bonusů za bezeškodní průběh 
dosavadních pojištění (60 měsíců) a pojištění skla (limit plnění 10 000 Kč). Další parametry jsou: max. věk klienta 50 let a běžné použití vozu. Tato indikativní nabídka není nabídkou  
ve smyslu § 1732 zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku, a jejím přijetím nevzniká mezi společností ŠkoFIN s.r.o. a druhou stranou závazkový vztah.

ilustrativní fotografie

Váš autorizovaný prodejce vozů Škoda:

Již od
4 444 Kč  měsíčně

Inzerce
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Název rubriky

červen 2023

Otevírací doba:
pondělí – pátek
9:00 – 17:30

sobota 
8:00 – 11:00

Kontakt: 
315 781 097  
774 032 057

Alešova 291 
Veltrusy
www.modni-mix.cz

modnimix
modnimix_veltrusy

Módní 
Mix
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